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 واگذاری پهنه های معدنی 
فاقد مالک در فروردین

سرپرس��ت معاونت امور مع��ادن و صنایع معدنی وزارت 
صنع��ت، معدن و تجارت با تاکید ب��ر ضرورت ارتقاء نقش 
معدن در اقتصاد کش��ور، دس��تیابی به اهداف تعیین شده 
در ای��ن حوزه را من��وط به تغییر الگوه��ا در رفتار معدنی 
دانس��ت و گفت: ظرفیت ارزش اف��زوده در حوزه معدن تا 
۸۰۰ برابر برآورد شده است که برای استفاده از آن نیازمند 

برنامه ریزی و طراحی دقیق هستیم... 2

 داستان ادامه دار 
و پیچیده معدن آلبلاغ 

دو سالی است که معدن سرب و روی آلبلاغ اسفراین بر 
سر زبان ها افتاد البته در گذشته نیز امر برداشت غیرمجاز 
از این معدن انجام می ش��د اما در ۲ س��ال اخیر برداشت و 
رفت و آمدها به ش��دت افزایش یافت. البته برداش��ت های 
غیرمج��از از معدن آلبلاغ که در پارک ملی س��اریگل قرار 
داد س��بب شد تا شش نفر نیز جان خود را از دست دهند 

6و تعدادی از افراد نیز مصدوم شوند و همین امر موجب...
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 توسعه صنعت فولاد
  با سرمایه گذاری
 بخش خصوصی

 پیامد افزایش نرخ برق
 در فولادسازی

تولید فولاد در رده صنایع استراتژیک کشور 
به  ش��مار می رود که نقش��ی اساسی در توسعه 
اقتصادی کش��ور ایفا می کند. بنابراین حمایت 
از ت��داوم تولید در ای��ن زنجیره ضروری به  نظر 
می رس��د. با این وجود، فعالان صنعت فولاد در 
مس��یر فعالیت خود با چالش های جدی روبه رو 
هستند که روند فعالیت آنها را تحت تاثیر قرار 
داده اس��ت. ازجمل��ه مهم ترین ای��ن چالش ها 
می ت��وان به تغییر مداوم قوانین و سیاس��ت ها، 
کمب��ود س��رمایه در گ��ردش تولیدکنندگان، 

چالش در مسیر تامین مواد اولیه...

رئیس هی��ات مدیره فولاد تکنیک با اش��اره 
ب��ه مصوب��ه اخی��ر مجل��س مبنی ب��ر افزایش 
حامل ه��ای انرژی، عنوان کرد: با این کار س��ود 
فولادس��ازی های به روش احیا مستقیم کاهش 
می یاب��د و اگر به��ای برق و گاز ب��ا قیمت های 
بین المللی یکسان ش��ود، فولادسازان با مشکل 
رو ب��ه رو می ش��وند. محمد ابکا درب��اره مصوبه 
اخی��ر مجلس مبن��ی ب��ر افزایش تعرف��ه برق 
مصرفی صنایع فولادی مطرح کرد: این مصوبات 
در واق��ع حمله به صنایع فولادس��ازی به روش 
احیای مس��تقیم کرده و به این خاطر است که 
در این روش، گاز و برق بیشترین مورد استفاده 
را دارد. به خاطر رایانه ای که دولت به برق و گاز 

اختصاص می دهد، باعث شده است...

 نقش کمرنگ مهندسان
راهکار گسترش ژئوتوریسم  در معدن

در گفت وگوی مشاور عالی معاون علمی و فناوری رئیس جمهوری با »روزگار معدن« تشریح شد 

 هومان خواجه نصیری
 مشاور توسعه بازار 
در حوزه صنایع معدنی 
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روزنامه
 اقتصادی معدن 

و صنایع معدنی ایران

امروزه بخش معدنی کشور متاسفانه با بسیاری 
از مشکلات پایه ای دست به گریبان است. از جمله 
این مشکلات می توان به حضور افراد غیرمتخصص 
در بخش ه��ای مختلف معدن به وی��ژه در جایگاه 
مدیریتی اش��اره ک��رد. به نظر می رس��د تا زمانی 
که مدیران سیاسی و غیر  تخصصی در رأس اغلب 
فعالیت های معدنی کش��ور باشند، علم مهندسی 
معدن و نگاه مهندس��ی به صنایع معدنی، جایگاه 
تعیین کننده ا ی در معادلات این حوزه نداش��ته و 
پیشرفت و توسعه معدنی کشور از تمامی جهات از 
جمله اکتشاف و استخراج شکل نخواهد گرفت. به 
نوعی ش��اید بتوان گفت که متاسفانه بهره برداری 
سیاسی از معادن مانند موضوع استفاده از مدیران 
نامرتبط با بخش معدنی کش��ور، مهندسی معدن 
و همچنی��ن پیش��روی های معدن��ی را ت��ا حدی 
زمین گیر کرده است. اهمیت علم مهندسی معدن 
در معادن بر هیچ کس پوش��یده نیس��ت ؛ از کشف 
ظرفیت های معدنی کش��ور گرفته تا بهره برداری 
علمی با حداقل خس��ارت های جانبی . بنابر عقیده 
برخی کارشناسان این حوزه یکی از دلایل مطرح 
شدن کمبود اکتش��افات کشور، بکارگیری تقریبا 
نامناس��ب از مهندس��ان معدنی کش��ور است که 
جایگاه کمرنگی طی این س��ال ها در بخش معدن 

داشته اند. 
ادامه در صفحه 2

سرمقاله تیتر های روز
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ادامه از صفحه اول
فارغ التحصیلان رش��ته مهندس��ی معدن، به 
دلیل وجود ظرفیت های معدنی بسیار در کشور 
 می توانند با بازار کار به نسبت  خوبی مواجه باشند 
در  به وی��ژه  غیر تخصص��ی  گزینش ه��ای  ام��ا 
س��طوح مدیریت��ی ب��ه بی��کاری، بی انگیزگی 
 و حت��ی مهاج��رت بس��یاری از آنه��ا منج��ر 
شده  است؛ چه بسا که در میان این مهاجرت های 
مهندس��ان  از  بس��یاری  ناخواس��ته،  گاه 
 درج��ه ی��ک معدن��ی و متخصص��ان کاربلد را 
س��رمایه های  ای��ن  و  داده ای��م  دس��ت  از 
کاس��ته  کش��ور  گنجین��ه  از  انس��انی   مه��م 

شده اند.
 بی تردید تداوم این رویه به عنوان روشی غلط 
در بکار گی��ری افراد در بخ��ش معدنی می تواند 
به کاهش جدی تقاضا برای تحصیل در رش��ته 

مهندسی معدن منجر می شود.
 در ادام��ه نی��ز کش��ور با کمب��ود مهندس و 
متخص��ص معدن��ی مواجه ش��ده که ای��ن امر 
پیامد ه��ای ناگوارتری برای بخش معدن در پی 

خواهد داشت. 
نق��ش دانش��گاه و  اگ��ر بخواهی��م درب��اره 
تحصی��ل پای��ه ای در بخ��ش مع��دن صحبت 
امیدوار کننده    کنی��م، نمی توانی��م حرف ه��ای 

بزنیم.
 رابطه دانش��گاه با مع��دن را می توان به یک 
ازدواج اجب��اری تش��بیه کرد ک��ه طرف ها زیر 
یک س��قف اما بدون تعاملی س��ازنده، تنها ایام 

می گذرانند.
 ب��ه این معنا که اغلب دانش��جویان به اجبار 
رش��ته مهندس��ی مع��دن را ب��ه دلیل کس��ب 
مدرک تحصیلی ادام��ه داده و نبود کار مرتبط 
و مناس��ب نی��ز ب��ه بی علاقگ��ی آن��ان افزوده 
و در نتیج��ه بیش��تر این دانش��جویان رش��ته 
 مهندس��ی مع��دن را در مقاط��ع بالات��ر ادامه 

نمی دهند. 
وضعی��ت تحصیل و مباحث درس��ی تدریس 
ش��ده در دانش��گاه، به نحوی مطلوب اس��ت اما 
متاس��فانه عم��ده مهندس��ان معدنی ک��ه تازه 
فارغ التحصیل می ش��وند  مهارت ه��ای مورد نیاز 
ب��ازار کار را ندارند و نیاز به آموزش های متعدد 

هنگام خدمت دارند. 
از این رو، تا زمانی که بین دروس دانشگاهی 
و آموزش ه��ای کارب��ردی قراب��ت لازم و کافی 
صورت نگیرد، نمی توانیم انتظار داش��ته باشیم 
که مهندس��ان معدن کش��ور بتوانند در بازار و 
رقابت جهانی، ارزش آفرینی قابل توجهی داشته 

باشند. 
همچنی��ن کمب��ود کار عملی در دانش��گاه ها 
و نب��ود زمین��ه مناس��ب ب��رای کس��ب تجربه 
نی��ز  کش��ور  داخ��ل  در  دانش��جویان،  ب��رای 
 مش��کلات فراوان��ی را طی این س��ال ها در پی 

داشته  است. 
به این دلیل که اگر صاحبان معادن و فعالان 
معدنی قصد بکارگیری  دانش��جویان را داش��ته 
باش��ند، به  دلیل تجربه کم دانش��جویان از این 
کار منص��رف می ش��وند چراکه بخ��ش معدنی 
کش��ور، بخشی حساس بوده و آزمون و خطا در 
آن ممکن است خسارت های جبران ناپذیری به 

 دنبال داشته  باشد. 
پروژه ه��ای  تنه��ا  ش��رایطی،  چنی��ن  در 
شخصی استادان دانش��گاه در ارتباط با معادن 
مهم ترین و بیش��ترین ردی اس��ت که در عمل 
از دانش��گاه و بخش آکادمیک بر بخش معدنی 
کش��ور دیده می ش��ود که با وجود ظرفیت های 
 علم��ی کش��ور، دس��تاورد مطلوب��ی نخواه��د 

بود.
از ط��رف دیگ��ر، ش��ایان ذک��ر اس��ت ک��ه 
ک��ردن  درگی��ر  ب��رای  دانش��گاه های کش��ور 
دانش��جویان ب��ا تجربه  و پ��رورش آن��ان برای 
 کار حرف��ه ای نی��از ب��ه مناب��ع مالی مناس��بی 

دارند. 
به عقیده کارشناسان دانشگاه، برای تعامل با 
صاحبان معادن، برگزاری دوره های تخصصی تر 
و همچنین بازاریابی و ش��رکت در مناقصه های 
معدنی برای دریافت پروژه های معدنی و صنایع 
وابسته به آن، ساختار حرفه ای و بودجه لازم را 
نداشته و به  دنبال آن در پروژه های بزرگ کشور 

نیز اغلب سهمی ندارند.
 همین گون��ه سلس��له وار ب��ا حذف دانش��گاه 
و عل��م مهندس��ی مع��دن از مع��ادن و صنایع 
معدنی، ش��اهد عدم اثربخشی مهندسی معدن 
در تحولات و توسعه معدنی کشور خواهیم بود.

رئی��س هی��ات عام��ل ایمی��درو گفت: س��اخت کل 
تجهی��زات کارخان��ه ف��رآوری س��رب و روی مهدی آباد 
آغ��از  تجهی��زات  نص��ب  عملی��ات  و  ش��ده   انج��ام 

شد.
ب��ه گزارش روابط عمومی ایمی��درو، وجیه الله جعفری 
در جلس��ه پایش طرح فرآوری سرب و روی مهدی آباد، 
ضم��ن بیان ای��ن مطلب اظهار کرد: ای��ن طرح از جمله 
طرح های بزرگ کش��ور اس��ت که قدمت تاریخی زیادی 
)۶۰ س��ال( داشته که روی زمین مانده بود. خوشبختانه 
ای��ن طرح در ۳ س��ال اخیر توس��ط ایمی��درو و بخش 

خصوصی درحال اجراست.
وی ادامه داد: تلاش بر این اس��ت تا طرح یاد ش��ده تا 
پایان سال ۱۴۰۰ وارد مرحله راه اندازی شود. با راه اندازی 
این طرح، زنجیره ای از معدن تا تولید کنسانتره در بخش 

سرب و روی آغاز می شود.
تلاش�برای�راه�اندازی�به�موقع�طرح��

جعفری با بیان اینکه پیشرفت فیزیکی طرح مهدی آباد 
به ۵۲ درصد رس��یده اس��ت، گفت: ۲۵ درصد تجهیزات 
داخلی و ۷۵ درصد تجهی��زات خارجی طرح مهدی آباد 
تامی��ن ش��ده و اکنون بخ��ش قابل توجه��ی از کارهای 
س��یویل و اس��کلت فلزی به اتمام رسیده است. پیشرف 
بخش تجهیز و آماده س��ازی معدن برای فاز نخس��ت به 

۸۰درصد رسیده است.
وی ادام��ه داد: در ای��ن طرح، تلاش بر این اس��ت که 
با مشارکت ایمیدرو و کنسرس��یوم طرح، موانع پیش رو 
نظیر مسائل زیست محیطی و زیرساختی را رفع کنیم تا 

طرح به موقع راه اندازی شود.
رئیس هیات عامل ایمیدرو گفت: طرح فرآوری س��رب 
و روی مهدی آباد پس از بهره برداری، به عنوان پشتیبان 
س��رمایه گذاری معدنی در تامین مواد اولیه کارخانه های 
تولید شمش روی کش��ور، به کمک معدن سرب و روی 

انگوران خواهد آمد.
پیشرفت�طرح�ها�با�بخش�خصوصی�توانمند��

جعف��ری ب��ا بی��ان اینکه توج��ه به بخ��ش خصوصی 
توانمن��د، س��الم و دارای اهلی��ت، موج��ب پیش��رفت 
طرح ه��ای توس��عه ای می ش��ود، تصریح ک��رد: این نگاه 
توس��عه ای در ط��رح ف��رآوری س��رب و روی مهدی آباد 
پیاده ش��د و خوش��بختانه آث��ار و نتایج مطل��وب آن را 
ش��اهد هس��تیم. البت��ه در طرح های��ی که ن��گاه بخش 
 خصوصی ملی نبوده، کارها پیش��رفت مناس��بی نداشته

ست.
وی اف��زود: نگاه ما به عنوان بخش��ی از دولت نس��بت 
ب��ه بخش خصوصی، حمایتی و همس��ویی و برداش��تن 
ناهمواری ه��ای پی��ش روی این بخ��ش در طرح ها طبق 

قانون است.
از��� ف�رآوری� کارخان�ه� تجهی�زات� نص�ب�

ماه�های�آینده
امین صفری، مدیر مجتمع سرب و روی مهدی آباد در 
این جلسه با اش��اره به اقدامات انجام شده، گفت: نصب 
اس��تراکچر در حال اتمام اس��ت همچنین سنگ ش��کن 
اولی��ه و فونداس��یون س��لول ها نصب ش��ده اس��ت. به 

 گفت��ه وی، نص��ب آس��یا و س��اخت تیکنر ها نی��ز آغاز
 شده است.

صف��ری ب��ا بی��ان اینک��ه نص��ب تجهی��زات کارخانه 
فرآوری س��ولفیدی، ماه های آینده آغاز می ش��ود، گفت: 
خوش��بختانه اغلب واحدهای در حال س��اخت همچون 
خط��وط انتق��ال آب و ب��رق، سنگ  ش��کن، ات��اق برق، 
مخ��ازن آب و کارخان��ه ف��رآوری س��ولفیدی، در ۲ فاز 
 )مجم��وع ظرفیت، ۴۰۰ هزار تن کنس��انتره روی( قابل 

استفاده است.
رفع�بحران�زیرساخت�های�طرح��

صف��ری با اش��اره به رفع بحران زیرس��اخت های طرح 
ف��رآوری س��رب و روی مهدی آب��اد گف��ت: پیش��رفت 
بخش برق ۲۳ درصد اس��ت. طبق پیش بینی س��ازنده، 
قرار اس��ت پس��ت ۴۰۰/۱۳۳ تا خرداد آین��ده، تحویل 
ش��ود. به گفت��ه وی، اکنون پیمانکار برق انتخاب ش��ده 
 و تا پایان س��ال آین��ده، برق فاز نخس��ت تامین خواهد

شد.
م��گاوات   ۸۰ تامی��ن  ب��رای  داد:  ادام��ه  صف��ری 
)۲۵م��گاوات ب��رای فاز نخس��ت(، مناقصه خ��ط انتقال 
 ب��رق از خط��ر سراس��ری KV۴۰۰ نیز در ح��ال انجام 

است.
مدی��ر مجتمع س��رب و روی مهدی آباد با اش��اره به 
موضوع تامین آب این ط��رح، گفت: اکنون ۹۱ کیلومتر 
لوله گ��ذاری برای انتقال آب از ش��هر یزد انجام ش��ده و 
حدود ۹ کیلومتر دیگر باقی مانده در یک ماه آینده انجام 

می شود.
وی افزود: برای دفع پس��اپ کارخانه، مطالعات جامعی 
با همکاری یک ش��رکت استرالیایی انجام می شود. برای 
ای��ن منظور، برای نخس��تین بار در کش��ور روی احداث 
حوضچه تبخیری کار می شود. برای فاز ۲ نیز از سیستم 
فیلترپرس استفاده خواهد شد. همچنین، مطالعاتی روی 
بررسی نفوذ پساب به س��فره های آب زیرزمینی صورت 

می گیرد.
ذخیره��75میلیون�تنی�مس�سولفور��

صف��ری با اش��اره به وج��ود ذخیره قاب��ل توجه مس 
در مع��دن مهدی آب��اد، اذع��ان ک��رد: اکن��ون مطالعات 
پیش��برد اس��تحصال م��س در ای��ن منطق��ه در ح��ال 
 انجام اس��ت و تاکنون ۱۱ گمان��ه )۲۲۷۰ متر( حفاری

 شده است.
وی ادام��ه داد: در موضوع لیچین��گ، مطالعاتی با یک 
ش��رکت خارجی انجام ش��ده و درصدد اح��داث پایلوت 

هیپ لیچینگ هستیم.

تفاهمنامه همکاری طرح احیا، فعال سازی و توسعه معادن 
کوچ��ک مقیاس و پارک علمی و فناوری اس��تان س��منان 

مبادله شد.
به گزارش روابط عمومی ایمیدرو، سیدرضا عظیمی، مدیر 
اجرایی و دبیر ش��ورای هماهنگی طرح احیا، فعال س��ازی و 
توسعه معادن کوچک مقیاس و محسن نظری، رئیس پارک 
علم و فناوری سمنان پارک علمی و فناوری استان سمنان، 

تفاهمنامه همکاری امضا شده را مبادله کردند.
هدف از امضای تفاهمنامه یاد ش��ده، ایجاد مش��ارکت و 
هم��کاری ب��رای راه اندازی»مرکز نوآوری مع��دن و صنایع 
معدنی« در این پارک، جهت استقرار گروه های فناور و نوآور 
و حمای��ت از ارائه محصولات و خدمات جدید در چارچوب 

برنامه های نوآورانه، است.
این تفاهمنامه در راس��تای فعال س��ازی معادن کوچک، 
افزایش س��طح اش��تغال، افزای��ش تولیدات معدن��ی، رفع 
مش��کلات معادن کوچک و در نهایت، تحقق اهداف اقتصاد 
مقاومتی، از طریق استفاده بهینه از ظرفیت ها و توانایی های 
علمی – اجرایی موجود و گسترش همکاری های تحقیقاتی 

و توسعه و کارآفرینی در بخش معدن منعقد می شود.
براس��اس هم��کاری ۲ مجموعه در تفاهمنامه یاد ش��ده، 
»تحقق کارآفرینی مبتنی بر نوآوری و فناوری«، »س��اخت 
و تجاری س��ازی محصولات فناورانه بخ��ش معدن و صنایع 
معدن��ی«، »پیاده س��ازی فرآینده��ای اکتش��اف ب��ا کمک 
فن��اوری در راس��تای کاهش هزینه و ریس��ک« و »ارتقای 

 بهره وری در فرآیند اس��تخراج ب��ا روش های فناورانه« مورد
 نظر است.

همچنی��ن، »توس��عه اس��تفاده از ه��وش مصنوع��ی و 
الگوریتم ه��ای یادگیری در اکتش��اف و نیز تحلیل داده ها و 
توسعه نرم افزارهای واقعیت افزوده و شبیه سازی فرآیندهای 
اس��تخراج«، »توسعه استفاده از اینترنت اشیا برای حفاظت 
از تجهیزات و توس��عه مدیریت آنلای��ن معادن« و »تولید و 
توس��عه دستگاه های خودکار استخراج و حفر تونل«، بخش 

دیگری از اهداف تفاهمنامه مذکور است.
افزون بر این، تفاهمنامه منعقد ش��ده می��ان طرح احیا، 
فعال سازی و توس��عه معادن کوچک مقیاس و پارک علمی 
و فناوری اس��تان س��منان درصدد »کاهش آلایندگی های 
زیس��ت محیطی معادن و بهینه سازی مصرف آب و انرژی«، 
»توسعه اتوماسیون و رباتیک« و »توسعه پلتفرم های آنلاین 

خرید و فروش مواد معدنی« و... است.

نائ��ب رئیس اتاق بازرگانی تبری��ز گفت: برگزاری اجلاس 
همکاری های بین بخش��ی مابین جمهوری اسلامی ایران و 
ارمنس��تان می تواند در راس��تای افزایش همکاری های بین 

بخشی موثر باشد.
ب��ه گزارش ف��ارس، ابوالفتح ابراهیم��ی در دیدار گاگیک 
ماکاریان رئیس اتحادیه کارفرمایان ارمنستان با اعضای اتاق 
بازرگانی تبریز با اشاره به ظرفیت های بالای استان در حوزه 
صنعت و صادرات اظهارکرد: یکی از بزرگ ترین معادن مس 
ایران در اس��تان آذربایجان ش��رقی قرار دارد که با توجه به 
وجود معادن مس و مولیبدن در جنوب ارمنس��تان می تواند 
همکاری های خوبی در این حوزه ش��کل گرفته و در زمینه 
استخراج و بهره برداری از این معادن می توانیم نقش آفرین 

باشیم.
وی ادامه داد: همچنین وجود منطقه آزاد ارس در استان 
آذربایجان ش��رقی به لحاظ نزدیکی به ارمنس��تان می تواند 
راهکار بس��یار از مس��ائل و مش��کلات تجاری بین ۲ کشور 

باشد.
ابراهیمی با پیش��نهاد س��اماندهی پایانه مرزی نوردوز به 
عنوان تنها مرز رس��می بین ۲ کش��ور گف��ت: افراد زیادی 

حاضر به سرمایه گذاری در این خصوص هستند.
وی اف��زود: برگ��زاری اجلاس همکاری های بین بخش��ی 
مابین جمهوری اس��لامی ای��ران و ارمنس��تان می تواند در 

راستای افزایش همکاری های بین بخشی موثر باشد.
نائب رئیس اتاق بازرگانی تبریز، برقراری پرواز مس��تقیم 

از تبریز به عنوان تنها اس��تان هم مرز با ارمنستان به دلیل 
مشکلات مربوط به جاده های دسترسی در سمت ارمنستان 
و تاسیس مرکز تجاری ایران شامل نمایشگاه و فروشگاه در 
ارمنس��تان و ایروان را از دیگر زمینه ه��ای همکاری عنوان 

کرد.
وی همچنین اعزام هیات ویژه و تخصصی برای بررس��ی 
امکان کش��ت فراس��رزمینی در ارمنس��تان، اع��زام هیات 
ویژه بازارشناس��ی جهت بررس��ی فرصت ه��ای صادراتی به 
ارمنس��تان، اعزام و پذیرش مس��تمر هیات های سیاس��ی و 
اقتصادی بین ارمنس��تان و استان آذربایجان شرقی، تلاش 
برای رفع مش��کلات مرتبط با نقل و انتقال پول و مس��ائل 
بانک��ی و ت��لاش ب��رای انتخاب اس��تان به عن��وان پایلوت 
همکاری های اس��تانی با ارمنس��تان را از دیگر پیشنهادات 
 لازم ب��رای گس��ترش رواب��ط اقتص��ادی بی��ن دو کش��ور

دانست.

گامی�جدید�برای�احیای�معادن�ساخت�تجهیزات�کارخانه�فرآوری�سرب�و�روی�مهدی�آباد

امکان�همکاری�معدنی�ایران�و�ارمنستان

گروه معدن

سرپرس��ت معاون��ت ام��ور مع��ادن و صنایع 
معدنی وزارت صنع��ت، معدن و تجارت با تاکید 
بر ضرورت ارتقاء نقش معدن در اقتصاد کش��ور، 
دس��تیابی به اهداف تعیین شده در این حوزه را 
من��وط به تغییر الگوها در رفتار معدنی دانس��ت 
و گفت: ظرفی��ت ارزش افزوده در حوزه معدن تا 
۸۰۰ برابر برآورد ش��ده است که برای استفاده از 
آن نیازمند برنامه ریزی و طراحی دقیق هستیم.

به گزارش ش��اتا، اردش��یر س��عد محمدی در 
نشس��ت خبری ک��ه در وزارت صنعت، معدن و 
تج��ارت برگزار ش��د، با توضیح اینک��ه پهنه ها و 
محدوده های معدنی بلوکه ش��ده ب��رای ارائه در 
مزایده به تفکیک آمار اس��تان ها مش��خص شده  
اس��ت، گفت: این اقدام به منظور افزایش پویایی 
و اس��تفاده از ظرفیت های موج��ود معدنی انجام 
می ش��ود و در مرحله اول تنها محدوده هایی که 

فاقد مالک هستند وارد مزایده می شوند.
سرپرست معاونت امور معادن و صنایع معدنی 
وزارت صنع��ت، معدن و تج��ارت زمان برگزاری 
مزای��ده را فروردین ماه س��ال آینده اعلام کرد و 
افزود: به دلیل مشغله نمایندگان مجلس شورای 
اس��لامی درخصوص تصویب بودجه سال آینده، 
و لزوم حضور ایش��ان در جلس��ه هماهنگی برای 
برگزاری مزایده، مزای��ده در نیمه دوم فروردین 
ماه س��ال آینده برگزار خواهد ش��د و با توجه به 
مصوبه ش��ورای عالی معادن، مناطق بلوکه شده 

طبقه ۱ و ۲ نیز در مزایده ارائه خواهند شد.
وی در ادامه از ترخیص تجهیزات و ماشین آلات 
معدنی خبر  داد و تصریح کرد: با توجه به برنامه ها 
و چش��م اندازهای تعیی��ن ش��ده ب��رای افزایش 
تولی��دات معدنی و نیاز کش��ور به ماش��ین آلات 
و تجهی��زات در این حوزه، ماش��ین آلات با ثبت 
سفارش قدیمی که تولید مشابه داخلی ندارند، با 
شرط تامین ارز توسط بخش خصوصی، به زودی 
اج��ازه ترخیص از گم��رکات کش��ور را خواهند 

داشت.

س��عد محمدی با ابراز امیدواری نسبت به رشد 
تولید در حوزه مع��دن، تعداد پروانه های معدنی 
فع��ال را ۶ هزار و ۲۵۹، تع��داد معادن غیرفعال 
را ۳ هزار و ۹۹۰ و تعداد مجوزهای برداش��ت را 
هزار و ۹۷ اعلام کرد و بیان کرد: تا پایان شهریور 
ماه امس��ال حدود ۳۰۹ پروانه جدید صادر شده 
اس��ت و در حدود ۲ هزار و ۳۴۸ معدن متروکه 
بلامعارض در کش��ور وجود دارد که سعی داریم 
با ارزیابی دلایل و شرایط آن، بستر مناسب برای 

فعال کردن آنها را ایجاد کنیم.
سرپرست معاونت امور معادن و صنایع معدنی 
وزارت صنع��ت، مع��دن و تجارت، دس��تیابی به 
اهداف تعیین ش��ده در حوزه معدن را منوط به 
تغییر الگوه��ا در رفتار معدنی دانس��ت و تاکید 
کرد: ب��رای اس��تفاده بهینه از ظرفی��ت  معدنی 
کشور علاوه بر به روز رسانی تجهیزات در ۲ بخش 
س��خت افزاری و نرم افزاری، همراه بودن با دانش 
روز ض��روری اس��ت و این ام��ر نیازمند آموزش 

مس��تمر برای مجموعه تخصصی فعال در حوزه 
معدن است.

وی ب��ا بیان اینک��ه نیمی از تولی��دات معدنی 
کشور در بخش مصالح س��اختمانی است، ارتقاء 
نقش بخش معدن در اقتصاد کش��ور را منوط به 
افزای��ش تولیدات معدنی فلزی دانس��ت و گفت: 
لازم اس��ت در بخش طراحی برنامه ریزی جدی 

صورت گیرد.
سعد محمدی، فعالیت در حوزه صادرات را یکی 
از عوامل کمک  کننده به ارتقاء کیفیت محصولات 
معدنی اعلام کرد و گفت: با توجه به نیاز کش��ور 
در صنای��ع مختلف و نی��ز عرضه و تقاضا در بازار 
داخل��ی، باید تولید را به گون��ه ای مدیریت کنیم 
که بتوانیم بازاره��ای خارجی را نیز حفظ کنیم 
چرا که صادرات علاوه بر ارزآوری برای کشور در 
افزایش کیفیت تولی��دات نیز تاثیر مثبت دارد و 
منجر به ارتقای تولید و افزایش اشتغال می شود.

وی در بخش دیگ��ر صحبت های خود، میزان 

تولید فولاد را ۳۰ میلیون تن و میزان مصرف آن 
را ۱۵ میلیون تن اعلام مورد و گفت: سهم تولید 
ش��مش، حدود ۲۰ میلیون ت��ن و میزان مصرف 
داخلی حدود ۱۲ میلیون تن است ولی در بخش 
اساب، میزان تولید و نیاز کشور در یک محدوده 
اس��ت و لازم اس��ت برای تدوین دستورالعمل ها 
و ش��یوه نامه ها ای��ن موض��وع را در نظر گرفت و 
نمی توان برای هر ۲ بخش، یک نس��خه را درنظر 

گرفت.
سعدمحمدی توجه و ارزیابی دقیق بخش های 
مختلف بازار را در تدوین دستورالعمل ها ضروری 
دانس��ت و خواس��تار رف��ع مغایرت ها در ش��یوه  
نامه ه��ای مختلف در راس��تای حمایت از حقوق 
تولید کننده و مصرف کننده ش��د و لازمه این کار 
را برگزاری جلسات هم اندیشی با همه بخش های 

ذی نفع و ذی مدخل عنوان کرد.
سرپرست معاونت امور معادن و صنایع معدنی 
وزارت صنعت، معدن و تجارت در ادامه نشس��ت 

به محدودی��ت ظرفیت های معدنی کشف ش��ده 
فعلی در کشور اش��اره کرد و افزود: حوزه معدن 
نیازمن��د تغییر نگ��رش و اس��تفاده از روش ها و 
تجهیزات به روز دنیا با توجه به ش��رایط معدنی 
کشور است و اگر تصمیمات بر  اساس ارزیابی های 
دقی��ق و کارشناس��ی باش��د، کام��لا عملیاتی و 

اجرایی خواهد بود.
وی بخشی از مشکلات و تنش های ایجاد شده 
در حوزه معدن را خارج از اختیارات و تصمیمات 
وزارت صنع��ت، مع��دن و تجارت اع��لام کرد و 
گفت: در بخش سیمان در مقطعی شاهد کاهش 
تولید به دلی��ل محدودیت  و قطعی برق بودیم و 
ی��ا در تامین نیاز بازار، گاهی بازار خواس��تار یک 
کالا با ویژگی و کیفیت مش��خص اس��ت که این 

موضوعات زیاد در اختیارات وزارتخانه نیست.
طبق توضیح��ات س��عدمحمدی در خصوص 
تامی��ن فولاد مورد نیاز ب��ازار، برای جلوگیری از 
ایجاد رانت در بازار، با بررس��ی های انجام ش��ده، 
تنه��ا برای واحدهایی که تولید دارند تامین ماده 
اولی��ه انجام می ش��ود و به زودی بس��تری برای 
تامی��ن کالای مورد نیاز واحد ه��ای تولیدکننده 
خرد که توانایی حضور در بورس را ندارند، ایجاد 

خواهد شد.
وی در ادام��ه از راه اندازی ۳ واحد جدید تولید 
در ح��وزه فولاد در س��ال آینده خبر داد و گفت: 
میزان تولید سیمان در امسال بالغ بر ۶۰ میلیون 
تن اس��ت که نسبت به س��ال گذشته ۱۴ درصد 
رشد داشته اس��ت و که حدود ۷ میلیون تن آن 

صادر می شود.
سرپرست معاونت امور معادن و صنایع معدنی 
وزارت صنع��ت، مع��دن و تج��ارت ب��ا تاکید بر 
اس��تفاده از ظرفیت انجمن ها و بخش خصوصی 
در ح��وزه تولی��د، رص��د و توزی��ع، تصریح کرد: 
ظرفیت ارزش افزوده در حوزه معدن تا ۸۰۰ برابر 
برآورد شده است که برای استفاده از آن نیازمند 
برنامه ریزی و طراحی دقیق هستیم و استفاده از 
خرد جمعی در راس��تای مناف��ع ملی و نظام در 

دستور کار قرار دارد.

واگذاری پهنه های معدنی فاقد مالک در فروردین
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گل گهر، پیشتاز در توسعه فضای سبز
 آیین باش��کوه درختکاری در منطقه گل گهر با حضور 
مدیرعامل ش��رکت گل گهر، امام جمع��ه و فرماندار ویژه 
شهرستان سیرجان، جمعی از معاونان و مدیران شرکت 
گل گهر، مدی��ران عامل و معاونان ش��رکت های منطقه 

گل گهر و جمعی از مسئولان شهرستان برگزار شد.
 ب��ه گزارش روابط عمومی گل گهر، از آنجا که توس��عه 
فضای سبز یکی از ارکان توسعه پایدار و ارتقای بهره وری 
است، ش��رکت توسعه، عمران و مدیریت منطقه گل گهر 
به عنوان متولی احداث و نگهداری فضای سبز در مناطق 
مشاع شرکت های منطقه، مطابق طرح جامع فضای سبز 

تعیین شده است.
در راس��تای تاکیدات ایمان عتیقی، مدیرعامل شرکت 
معدن��ی و صنعتی گل گه��ر، اقداماتی همچ��ون؛ ایجاد 
و نگهداری فضای س��بز در حاش��یه معاب��ر و رفوژهای 
میان��ی، معابر و میادین موجود، جنگل کاری های مناطق 
پیش بینی شده در طرح جامع منطقه، احداث نهالستان 

و گلخانه ه��ای منطق��ه و ایج��اد ش��بکه های آبیاری و 
تاسیس��ات مربوطه به طور جدی در دس��تور کار شرکت 
توس��عه، عمران و مدیریت منطقه گل گه��ر قرار گرفته 

است.
در ط��رح درخت��کاری ش��رکت گل گهر نی��ز اهدافی 
همچ��ون؛ کش��ت گیاه��ان بوم��ی فصل��ی ب��ه منظور 
زیباس��ازی فضای س��بز اطراف شرکت توس��عه، عمران 
و مدیری��ت منطق��ه گل گهر، اس��تفاده از گیاهان چوبی 
مقاوم ب��ه منظور زیباس��ازی و ایجاد س��ایه در مناطق 
انباش��ت باطله معدن��ی و محدوده های مج��اور منطقه 
گل گه��ر، معرف��ی مهم ترین گونه های بوم��ی با ظرفیت 
زینتی مناس��ب اس��تفاده در مناطق معدنی شهرستان 
س��یرجان، معرفی گونه های زینتی متحمل به خش��کی 
ب��رای فص��ول گرم س��ال و اس��تفاده از گیاه��ان بومی 
 ب��ا حداقل نی��از آبی س��الانه م��ورد توجه ق��رار گرفته

است.

راهکار گسترش ژئوتوریسم 
در گفت وگوی مشاور عالی معاون علمی و فناوری رئیس جمهوری با »روزگار معدن« تشریح شد 

ملیکا انصاری

بن��ا ب��ر عقیده کارشناس��ان زمین شناس��ی و علوم وابس��ته به 
آن، ایران بهش��ت زمین شناس��ان دنیاس��ت و به لحاظ پدیده 
زمین شناس��ی در سراسر دنیا منحصر به فرد هستیم. اما میزان 
پرداخت و توجه ما به این منابع طبیعی، شایس��ته ارزش ذاتی 
آنها نبوده و به نظر می رسد قدری در این بخش کم کاری شده 
 اس��ت. در این میان، معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری 
اقداماتی برای رس��یدگی مناس��ب ب��ه این بخ��ش انجام داده 
و طرح های��ی در راس��تای توس��عه بخش ژئوتوریس��م یا همان 
زمین شناسی گردشگری اجرا کرده  است. از جمله این اقدامات 
 می توان به رونمایی از مس��تند زمین شناسی »رخساره زمین«

 اش��اره ک��رد.  از ای��ن رو، در ب��اره اقدام��ات انجام ش��ده برای 
گس��ترش ژئوتوریسم و طرح توس��عه نوآوری ها و فناوری های 
حوزه زمین شناس��ی، معدن و صنای��ع معدنی، »روزگار معدن«  
ب��ا کامبی��ز مهدیزاده، مش��اور عال��ی معاون علم��ی و فناوری 
رئیس جمه��وری و مدیر طرح توس��عه نوآوری ها و فناوری های 
حوزه زمین شناس��ی، معدن و صنایع معدن��ی معاونت علمی و 
فناوری ریاس��ت جمهوری گفت وگو کرده که مش��روح آن را در 

ادامه می خوانید. 
 

 نمونه برداری  از سد
 باطله معدن انجرد اهر

مدی��ر روابط عموم��ی اداره  کل محیط زیس��ت 
استان آذربایجان شرقی گفت: نمونه  برداری های 
لازم توس��ط کارشناس��ان در س��د باطله معدن 
انج��رد اهر انج��ام یافت��ه و درحال حاضر منتظر 

نتایج آزمایشگاهی هستیم.
داود قاس��م زاده در پ��ی ران��ش در س��د باطله 
معدن انجرد اهر و نش��ت مواد معدنی شیمیایی 
به رودخانه اه��ر چایی در گفت وگو با مهر گفت: 
کارشناسان محیط زیست استان آذربایجان شرقی 
در مح��ل مورد نظ��ر برای انج��ام نمونه گیری ها 

حضور یافته اند.
قاسم زاده با اشاره به اعلام اینکه نتایج در دست 
بررس��ی اس��ت ادامه داد: چنانچه اگر نشت مواد 
شیمیایی مشکل زیست محیطی به دنبال داشته 

باشد قطعا برخورد خواهد شد.
ای��ن  نمونه برداری ه��ای لازم در  اف��زود:  وی 
رابطه انجام گرفت��ه و درحال حاضر منتظر نتایج 

آزمایشگاهی هستیم.

 ارتقای  کیفیت محصولات
در دستور کار گل گهر

بیس��ت ونهمین جلس��ه کمیته کنترل کیفیت 
مجتمع گل گهر برگزار شد.

در  گل گه��ر،  روابط عموم��ی  گ��زارش  ب��ه   
این جلس��ه ک��ه با حض��ور مع��اون بهره برداری 
مجتم��ع، مدیر آزمایش��گاه و کنت��رل کیفیت و 
س��ایر مدیران و روس��ا و زیرمجموع��ه کارفرما و 
کلی��ه پیمانکاران برگزار ش��د، موض��وع افزایش 
کمی��ت و کیفی��ت تولی��د و رونده��ای کیف��ی 
و اقدام��ات اصلاح��ی  جه��ت بهب��ود کیفیت و 
 رضای��ت مش��تریان م��ورد بحث و بررس��ی قرار 

گرفت.

 وضعیت فروش معدنی ها 
و صنایع معدنی در بورس

و  مع��دن  ش��رکت   ۷۴ ف��روش  ارزش 
صنای��ع معدن��ی ب��ورس در 11م��اه امس��ال از 
۲۷۶ه��زار میلیارد توم��ان عبور ک��رد. این رقم 
 ۹۳درص��د بی��ش از م��دت مش��ابه س��ال قبل

 بوده است.
ب��ه گ��زارش روابط عمومی ایمی��درو، مجموع 
ارزش ف��روش ش��رکت های حاض��ر در ب��ورس 
تهران به ۲۷۶ هزار و ۶۶۸ میلیارد تومان رس��ید 
که در برابر فروش مدت مش��ابه س��ال قبل رشد 

۹۳درصدی داشته است.
در می��ان ای��ن ش��رکت  ها، ف��ولاد مبارک��ه با 
ف��روش ۶۶.۲ هزار میلیارد تومان رتبه نخس��ت 
را در اختی��ار گرف��ت و پ��س از آن ملی مس با 
 ف��روش ۳۴.۶ هزار میلیارد توم��ان در رتبه دوم 

ایستاد. 
شرکت فولاد خوزس��تان با ۲۶.۸هزار میلیارد 
تومان در جایگاه س��وم قرار گرفت و شرکت های 
گل گه��ر با ۲۵.۴هزار میلیارد تومان و چادرملو با 
۲۲.۳ه��زار میلیارد تومان رتب��ه چهارم و پنجم 
پرفروش ترین های مع��دن و صنایع معدنی را در 

اختیار گرفتند.
در همین حال این تعداد شرکت در ماه گذشته 
)بهم��ن ماه( به فروش ۳۶.۵ هزار میلیارد تومانی 
دس��ت یافتند که این رقم رشد ۷درصدی ماهانه 
و 1۵۶درصدی نس��بت به بهمن س��ال ۹۸ یافته 

است.
۷۴ ش��رکت مع��دن و صنایع معدن��ی حاضر 
در ب��ورس، ۳۲درصد از فروش کل ش��رکت های 
بورسی را تشکیل می دهد. در همین حال ارزش 
س��هام ش��رکت های این گروه، حدود ۲۳ درصد 

ارزش بازار است.

اخبار

چه اقدامات مهمی در راس�تای گسترش  �
ژئوتوریسم درجهان و در کشورما انجام شده 

 است؟
ژئوتوریسم از دو واژه زمین شناسی و گردشگری 
تش��کیل ش��ده  که مفهوم کلی این کلم��ه ارتباط 
تنگاتنگ زمین شناس��ی و گردشگری با یکدیگر را 
نش��ان می دهد. در س��ال های اخیر اقداماتی برای 
توسعه ژئوتوریسم به ویژه در بخش معدنی از سوی 
نهادهایی مانند س��ازمان زمین شناسی و اکتشافات 
معدنی کش��ور صورت گرفت اما به دلیل جا به جایی 
مس��ئولان و مدیران مربوطه این اقدامات نیمه  کاره 
رها ش��د و به نتیجه نرسید.  با توجه به اهمیت این 
بخ��ش از نظر اقتصادی، طرح توس��عه نوآوری ها و 
فناوری ه��ای حوزه زمین شناس��ی، معدن و صنایع 
معدنی معاونت علمی و فناوری ریاس��ت جمهوری 
ب��ا تکیه بر فناوری و نوآوری، یکی از ماموریت های 
خود را به توس��عه بخش ژئوتوریسم اختصاص داده 
و بر میراث زمین شناسی تمرکز کرده  است.  یکی از 
اقدامات انجام شده در بخش طرح توسعه نوآوری ها 
و فناوری های حوزه زمین شناس��ی، معدن و صنایع 
معدنی معاونت علمی و فناوری ریاس��ت جمهوری ، 
انتشار مستند زمین شناسی رخساره زمین با هدف 
معرف��ی پدیده های ناب و منحصر به فرد و بی نظیر 
در جهان اس��ت. این مستند درحال حاضر در قالب 
دو مجموعه به انتش��ار رس��یده که عناوین »هرمز 
جزی��ره رنگ ها« و »باداب س��ورت پله کان زمین« 
نام هر یک از این مجموعه هاس��ت.  قس��مت سوم 
ای��ن مجموعه نی��ز در ارتباط با گل فش��ان ها بوده 
ک��ه به زودی رونمایی خواهد ش��د. در ابعاد جهانی 
نیز می توان به تاس��یس ش��بکه ژئو پارک جهانی با 
پش��تیبانی یونسکو در س��ال ۲۰۰۴ میلادی اشاره 
ک��رد. در ای��ن س��ال 1۷ ژئو پ��ارک از اروپا و ۸ ژئو 
پارک از چین به عنوان نخس��تین اعضای این شبکه 
ش��روع به فعالیت کردند. در س��ال ۲۰۲۰ میلادی 
تع��داد اعضای ژئو پارک جهانی ب��ه 1۶1 ژئوپارک 
از ۴۴ کش��ور رس��ید که درحال حاضر ۲۶ کشور از 
۸1 کش��ور اروپایی جزو شبکه اروپایی ژئو پارک ها 
هستند. تعداد ژئو پارک های آسیا نیز درحال حاضر 

به ۶۵ عدد رسیده  است.
اقدامات ژئوتوریس�می انجام ش�ده در  �

کشور را چطور ارزیابی می کنید؟
متاس��فانه در ای��ران در بخش ژئوتوریس��م یا 

گردشگری زمین شناس��ی بسترسازی مناسبی 
ایجاد نشده و نسبت به باقی کشور ها از این بحث 
عقب هس��تیم. برای توس��عه و پیش��رفت کشور 
بای��د ظرفیت های هر بخش را شناس��ایی کنیم، 
س��پس در راه جذب سرمایه برای توسعه و باقی 
اقدامات قدم برداریم. اما  نه تنها در شناسایی بلکه 
در قس��مت بهره برداری مناس��ب از ظرفیت های 
کش��ور نیز کمی س��هل انگاری کرده ای��م. برای 
مثال، تنها یک پدیده مش��ابه باداب س��ورت در 
جه��ان وجود دارد و آن هم پاموکاله در آنتالیای 
ترکیه اس��ت. هر دو  این پدیده ها جزو نادرترین 
حوضچه های آب ش��ور جهان به شمار می روند. 
در اط��راف ای��ن حوضچه در ترکیه، فضاس��ازی 
و بسترس��ازی مناس��ب ش��کل گرفته و امکانات 
رفاهی برای گردشگران در نظر گرفته شده است. 
این در حالی اس��ت که ارائه تسهیلات یادشده و 
تلاش برای رونق گردش��گری در باداب س��ورت 
ایران مش��اهد نمی ش��ود و تاکنون از این مزیت 
گردش��گری آن طور که باید بهره نبرده ایم. حتی 
شرایط مناسب اس��کان و تردد در منطقه باداب 
سورت وجود نداشته و با نخستین بارندگی عبور 
و مرور از این مس��یر دش��وار می ش��ود. علاوه بر 
آن، در سراس��ر دنی��ا تورهای علم��ی و تفریحی 
و گردش��گری معدنی در جهت اش��اعه و معرفی 
پدیده های طبیعی برگزار می شود. این در حالی 
اس��ت که در کشور ما متاس��فانه فعالیت در این 
حوزه بس��یار محدود بوده و می توان گفت از این 
منابع طبیعی و خدادادی به نحو احسن استفاده 

نشده است. 
به نظر ش�ما جایگاه بخش گردش�گری  �

به ویژه زمین شناسی گردشگری در اقتصاد 
تا چه اندازه می تواند پررنگ باشد؟

زمین شناسی گردشگری یا ژئوتوریسم راه نجات 
ما از اقتصاد نفتی اس��ت و در بسیاری از کشورها 
نی��ز این بخش یکی از اهرم های مهم اقتصادی به 
شمار می رود.  آمار جهانی در سال ۲۰1۸ میلادی 
ش��ورای جهانی سفر و گردش��گری درباره نقش 
صنعت گردشگری در اقتصاد جهان گزارشی داده 
و اع��لام کرده که 1۰.۴ درص��د از تولید ناخالص 
داخلی کشورهای دنیا محصول سفر گردشگران و 
صنعت گردشگری است. این صنعت ۳1۹ میلیون 
شغل جدید در سراسر جهان ایجاد کرده و میزان 

رش��د بخش گردشگری در ۸ سال پیاپی از رشد 
تولید ناخالص داخلی جهان پیش��ی گرفته  است. 
شایان توجه است که نخستین و مهم ترین منبع 
درآمد ۸۰ کشور دنیا از محل صنعت گردشگری، 
ژئوتوریسم و زمین شناسی گردشگری است. این 
در حالی اس��ت که در ایران با توجه به مزیت های 
بالای جغرافیایی هنوز متاس��فانه نتوانس��ته ایم 
ظرفیت های گردشگری و زمین شناختی خود را 
ب��ه جهان معرفی و زیر س��اخت های لازم را برای 
اش��اعه و بهره برداری مناس��ب از این ظرفیت ها 
فراهم کنیم. در تمام دولت ها این بخش به نوعی 
مغف��ول مانده و نمی توان گف��ت که صرفا دولت 
خاصی به بحث گردش��گری و گردشگری معدنی 

کم توجهی کرده  است.
مش�کلات  � راه ح�ل  ش�ما  نظ�ر  ب�ه 

زمین شناسی گردشگری و گسترش آن در 
کشور چیست؟

در وهل��ه نخس��ت حمایت از اس��تارت آپ ها، 
ش��رکت های دانش بنیان و شتاب دهنده های این 
بخش که در راستای معرفی و توسعه زمین شناسی 
گردش��گری در کش��ور تلاش می کنن��د، یکی از 
راهکارهای حل این مش��کلات به شمار می روند. 
معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری به عنوان 
متولی فناوری و نوآوری در کشور نقش حمایتی 
داش��ته و به همین منظور در راستای معرفی این 
اس��تارت آپ ها و ش��رکت های دانش بنی��ان قدم 
برداشته  است به طوری که در چند سال گذشته 
حمایت از اس��تارت آپ ها برای معرفی پدیده های 
خدادادی ایران زمین در دس��تور کار قرار گرفته و 
همواره برای همراهی این بخش جوان در صنعت 
مهم گردش��گری و زمین شناس��ی گردش��گری 
تلاش ش��ده اس��ت. اما غیر از بحث فناوری، باقی 
بخش های ژئوتوریس��م نیازمند رسیدگی است. 
در بحث اکتش��افات معدنی کش��ور و شناس��ایی 
پدیده ه��ای طبیعی، س��ازمان زمین شناس��ی و 
اکتش��افات معدنی کش��ور دخیل است و به نظر 
می رس��د این سازمان نیز باید در مسیر پیشرفت 
ژئوتوریس��م ق��رار گیرد. به طور کل��ی برای حل 
مسائل زمین شناسی گردشگری به نظر می رسد 
نقش سازمان های تخصصی پررنگ تر است چرا که 
با توجه به توان مالی بیشتر اقدامات مناسب تری 
قاب��ل اج��را خواه��د ب��ود. همچنی��ن علاوه ب��ر 

بودجه های��ی که به این س��ازمان های تخصصی و 
وزارتخانه ها تعلق می گیرد، خود سازمان ها نیز از 
برخ��ی منابع برای مثال حق عضویت درآمد زایی 
دارند. از این رو، مناسب است سازمان ها بخشی از 
منابع مالی خود را در جهت گسترش ژئوتوریسم و 

پیشرفت گردشگری معدنی به کار گیرند. 
به عقیده ش�ما چه نهاد یا سازمان هایی  �

باید به گس�ترش ژئوتوریسم کمک کرده و 
به طور جدی وارد این بخش شوند؟

درب��اره این موضوع می توان به نقش س��ازمان 
نظام مهندس��ی مع��دن در این بح��ث به عنوان 
بازوی توانمند و مهم اش��اره کرد. یکی از وظایف 
س��ازمان نظام مهندسی استان ها، کشف مناطق 
معدنی اس��تان مربوطه اس��ت. همچنین در کنار 
این وظیفه، رسیدگی به بحث ژئوتوریسم به ویژه 
در بخش معادن کشور، می تواند از اقدامات مهمی 
باش��د که باید در دس��تور کار سازمان مهندسی 
معادن هر اس��تان قرار گیرد. همچنین از سازمان 
نظام مهندس��ی مع��دن به منزله یک س��ازمان 
تخصصی انتظ��ار می رود تا دوره های آموزش��ی 
تخصص��ی در راس��تای شناس��ایی ظرفیت های 
معدن��ی در گردش��گری برگزار کن��د و به عنوان 
متولی وارد بخش��ی از فعالیت ژئو توریس��م شود. 
علاوه بر همه موارد یادش��ده متاس��فانه در بخش 
تبلیغ و ارائه توانایی های گردشگری محیط زیست 
و معادن نیز کم کاری ش��ده  اس��ت. درحال حاضر 
شاهد هستیم نه تنها مس��تندهای مناسب برای 
پخش و گس��ترش ظرفیت های ژئوتوریسم تهیه 
نشده بلکه تبلیغ و آموزش نیز در این بحث بسیار 
کمرنگ اس��ت. از نظر گسترش بین المللی نیز از 
آنجا  که کش��ور ما از لح��اظ پدیده های طبیعی و 
زمین شناس��ی ایران در جهان نادر اس��ت، انتظار 
م��ی رود وزارت ام��ور خارجه در بع��د بین المللی 
زمین شناس��ی گردش��گری وارد عم��ل ش��ده و 
مس��تند هایی ک��ه تا به امروز بنابر طرح توس��عه 
نوآوری ه��ا و فناوری های حوزه زمین شناس��ی، 
معدن و صنای��ع معدنی معاونت علمی و فناوری 
ریاس��ت جمهوری تهیه ش��ده را به سایر کشور ها 
عرضه کند. تمام این پیشنهادات در حالی عنوان 
می شود که در پی گسترش ویروس کرونا، سبک 
زندگ��ی مردم در جه��ان تغییر کرده و در تمامی 
ابعاد روزمره نیازمند رعایت پروتکل های بهداشتی 

هس��تیم. در بخش ژئوتوریسم نیز به همین نحو 
می توانیم با رعایت مس��ائل ایمنی، زمین شناسی 
گردش��گری در کشور داشته باشیم و در راستای 

توسعه آن تلاش کنیم. 
معاون�ت  � پی�ش  روی  فعالیت ه�ای 

علمی و فن�اوری ریاس�ت جمهوری درباره 
زمین شناسی گردشگری چیست؟

معاون��ت علمی و فناوری ریاس��ت جمهوری ۵ 
برنامه برای ۵ منطقه بکر ایران در جهت توس��عه 
میراث زمین شناسی گردش��گری در دستور کار 
قرار داده که تاکنون از ۲ قسمت این مستندها با 
عناوین »هرمز جزیره رنگ ها« و »باداب س��ورت 
پله کان زمین« رونمایی شده  است و قسمت سوم 
آن مس��تند »گل فشان اس��تان گلستان« خواهد 
بود. انتظار می رود  تا اواس��ط تابس��تان 1۴۰۰ از 
۳ برنامه  باقی مانده به  طور کامل رونمایی ش��ود. 
صداوس��یما بازوی قدرتمندی در تبلیغات است. 
به همین دلیل براس��اس رایزنی های انجام ش��ده 
قرار است این سازمان در جهت تبلیغ ژئوتوریسم 
کشور با معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری 
همکاری داش��ته باش��د. از همین رو مستندهای 
دو منطق��ه جزی��ره هرم��ز و باداب س��ورت که 
باکیفیت ه��ای k ۴ و k ۶ س��اخته ش��ده اند، در 
اختی��ار این س��ازمان برای پخ��ش و تبلیغ قرار 
گرفته  اس��ت. این اقدام می تواند برای شناس��ایی 
بیشتر این پدیده های خدادادی به مردم و توسعه 
میراث زمین شناسی گردشگری به ویژه در بخش 
مع��ادن کمک ش��ایانی کند. ایران کش��وری بکر 
است و گسترش ژئوتوریسم می تواند فرصت های 
بی ش��ماری چه از لحاظ اش��تغالزایی و چه از نظر 
کس��ب درآمدهای کلان برای کشور فراهم سازد. 
ش��ایان ذکر اس��ت که بهره برداری از این میراث 
نیازمن��د حضور فعال تمامی نهاد های مربوطه در 
این موضوع اس��ت. همچنین نباید فراموش کرد 
ک��ه در بخش های مدیریتی نیازمند آن هس��تیم 
ک��ه در کنار جوان گرایی به تجارب متخصصان و 
اس��تادان نیز تکیه کنی��م. نیروی جوانی و تجربه 
بزرگان و دانشمندان از جمله دو بال هواپیماست 
و اگر این دو در کنار یکدیگر قرار گیرند، در تمامی 
زمینه  های کشور اعم از زمین شناسی گردشگری 
شاهد پیشرفت و پرواز بر فراز آسمان های توسعه 

خواهیم بود.

»گردش��گری معدن��ی« تجربه ای متفاوت با گردش��گری، فرصتی 
برای آشنایی با ناشناخته های منابع زیرزمینی و تجهیزات غول آسای 
معادن فعال و سفری هیجان انگیز در تاریخ معادن متروکه و باستانی 
اس��ت که علاوه بر معرفی مقاصد جدید گردشگری، برای فعالان این 

صنعت اشتغال و درآمد پایدار ایجاد می کند.

 ام��روزه در دنی��ا پس از اتم��ام فعالی��ت و پایان ذخای��ر معادن 
مجموع��ه اقداماتی چون بازس��ازی، تغییر کاربری به مراکز تفس��یر 
میراث گردش��گری و اس��تفاده از خدمات راهنمایان بوم گردشگری 
و زمین گردش��گری )ژئوتوریس��م( صورت می گیرد ت��ا این محل ها 
ب��ه مکانی برای بازدید گردش��گران و برگزاری تورهای گردش��گری 

مع��دن تبدی��ل  ش��ود. بهره ب��ردن از دان��ش و تجرب��ه راهنمای��ان 
مع��ادن  کارشناس��ان  بازنشس��ته،  معدن��کاران  زمین گردش��گری، 
و کارشناس��ان س��نگ ها و کانی ه��ا، ای��ن بازدیدها را به گردش��ی 
 هدفمن��د، لذت بخ��ش، هیجان انگیز و آگاهی بخ��ش تبدیل خواهد

 کرد. 

گفت وگو

٩٠ درصد معادن ثبت شده کوچک مقیاس هستند
مدیرعامل ش��رکت کنسرسیومی اکتشافی پایا گفت: ۳سال 
قبل نخس��تین تفاهمنامه فعال سازی و احیای معادن کوچک 
با حضور وزیر پیش��ین صنعت، معدن و تجارت میان هلدینگ 
میدکو، خان��ه معدن و وزارت صنعت، مع��دن و تجارت امضا 
ش��د.اما تا این لحظه در کش��ور تعریف مش��خصی از معادن 
کوچک وجود ندارد که مش��خص و مصوب باشد. جالب است 
بدانی��د در دنیا نیز تعاریف از مع��ادن کوچک مقیاس متفاوت 

است.
ب��ه گزارش ایراس��ین، عل��ی یزدانی اظهار ک��رد: در صنایع 
کوچ��ک تقریب��ا تعریف مش��خصی وجود دارد که بر اس��اس 
تعداد اش��تغال ایجاد ش��ده ت��ا ۵۰ نفر، ت��ا 1۰۰ نفر صنایع 
 متوس��ط و بی��ش از 1۰۰ نف��ر صنای��ع بزرگ تقس��یم بندی

 می شوند.
ب��ه گفت��ه یزدانی، ب��ا اینکه تعری��ف مش��خصی از معادن 
کوچ��ک نداری��م ام��ا بی��ش از ۹۰ درص��د از مع��ادن ثبت 
ش��ده کش��ور معادن کوچ��ک هس��تند که ممکن اس��ت بر 

مبن��ای تعداد اش��تغال ایجاد ش��ده، میزان س��رمایه گذاری، 
 می��زان تولی��د، نوع مع��دن و... در قالب مع��ادن کوچک قرار 

گیرند.
وی تاکی��د ک��رد: این معادن ب��ا توجه به کوچ��ک بودن با 
چالش های متعددی مواجه هس��تند ک��ه مهم ترین آن تامین 
مالی اس��ت و بعد از آن با مش��کلات زیست محیطی دست و 

پنجه نرم می کنند.
یزدان��ی همچنین بیان کرد: به دلیل پراکنده بودن معادن و 
دور افتاده بودن، بسیاری از معادن کوچک مشکل زیرساخت 
دارن��د و دول��ت نمی تواند ب��رای آنها زیرس��اخت فراهم کند.

ب��ا وجود اینکه به ای��ن موضوع به طور جدی پرداخته ش��د، 
 اما از س��وی متولیان ام��ر توجه لازم به ای��ن معادن کوچک

 نشده است.
ب��ه گفته وی، ۳۴1 مع��دن غیر فعال در کش��ور به معادن 
س��نگ آهن اختص��اص دارد. فعال س��ازی این مع��ادن حتما 

حمایت دولت را لازم دارد.
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در پی کس��ب رکورد کمترین عیوب س��طحی تختال با 
۹۸.۷۵ درصد تولید تختال س��الم و بدون عیب س��طحی، 
رضا باران پویان؛ مدیر کنترل کیفی و آزمایشگاه های فولاد 
هرمزگان از مسیری س��خن گفت که کیفیت تختال فولاد 
هرمزگان را قابل  رقابت با برترین های فولادسازی دنیا کرده 

است. در ادامه مشروح گفت وگو را می  خوانید.
به گ��زارش روابط عمومی فولاد هرم��زگان، پویان اظهار 
کرد: »در س��ال جه��ش تولید موفق ش��دیم رکورد جدید 
تولی��د تختال های ع��اری از هرگونه عیب و ب��دون نیاز به 
انج��ام عملیات اصلاح��ی تکمیلی ب��ر روی تختال ها را به 

میزان۹۸.۷۵درصد محقق کنیم«.
کیفیت�است�که�متمایز�می�کند��

مدیر کنترل کیفی و آزمایش��گاه های فولاد هرمزگان در 
تش��ریح بیش��تر این موضوع گفت: »امروزه در بازار رقابت 
آنچ��ه محص��ولات تولی��دی یک کارخان��ه را از س��ایرین 
متمایز می س��ازد کیفی��ت این محصولات اس��ت. با توجه 
ب��ه درک این مه��م در فولاد هرم��زگان و تنوع محصولات 
تولیدی سعی ش��د از ابتدای راه اندازی کارخانه، برنامه های 
مدون��ی جهت ارتق��اء کیفیت محص��ولات تولیدی تعریف 
ش��ود. در ادام��ه نی��ز ای��ن موض��وع در قال��ب پروژه های 
بهبود مش��ترک تعریف ش��ده با واحدهای بهره بردار و نیز 
 اقدامات اس��تراتژیک س��الیانه به نحوه موثرتری نمود پیدا 

کرده است«.
وی در ادامه اف��زود: »نتایج قابل لمس این اقدامات را در 
کس��ب رکوردهای مختلف کیفی و نیز ارتقاء جایگاه س��بد 
محصولات شرکت فولاد هرمزگان از منظر انتظارات کیفی 
مشتریان داخلی و خارجی می توان ارزیابی کرد؛ به گونه ای 
که امروزه می توان کیفیت تختال تولیدی فولاد هرمزگان را 

قابل رقابت با برترین فولادسازان دنیا دسته بندی 
کرد«.

مدی��ر کنترل کیف��ی و آزمایش��گاه های فولاد 
هرم��زگان در ادام��ه تصری��ح ک��رد: »مهم ترین 
اقدامات انجام شده جهت رسیدن به این اهداف را 

می توان این گونه بیان کرد:
 ۱- پیاده سازی روش های استاندارد نوین بازرسی تختال 
مانند اجرای آزمون مایع نافذ روی تختال برای نخستین بار 
در کش��ور: با توجه به اهمیت شناس��ایی عیوب زیرسطحی 
تختال جهت جلوگیری از ارس��ال تختال معیوب به دس��ت 
مش��تریان، امکان اعلام این عیوب ب��ه خطوط بهره برداری 
جهت انجام اصلاح فرآیندی و عملیات امکان سنجی استفاده 
از روش های نوین بازرس��ی تختال از سال ۱۳۹۷ در دستور 
کار قرار گرفت. خوش��بختانه موفق ش��دیم برای نخستین 
بار در ایران اس��تفاده از روش بازرسی غیرمخرب مایع نافذ 
را در س��طح صنعتی، جهت ش��ناخت عیوب زیرس��طحی 
تختال های تولیدی ش��رکت فولاد هرمزگان به کار ببندیم. 
نتایج حاصله از این روش تاکنون بس��یار رضایت بخش بوده 
 اس��ت و بازخوردهای دریافتی از مشتریان تایید کننده این

موضوع است.
۲- اس��تفاده از تجربیات موفق در س��طح هلدینگ فولاد 
مبارک��ه اصفهان در قال��ب انتقال دانش فنی توس��ط تیم 
مش��اور: ازآنجاکه استفاده از خدمات مشاوره کمک شایانی 
را در بلوغ و رش��د کم��ی و کیفی خدم��ات یک مجموعه 
ایفا می کن��د از همان ابتدای تش��کیل واحد کنترل کیفی 
و آزمایش��گاه ها سعی شد با اس��تفاده از توانمندی موجود 
در ش��رکت فولاد مبارک��ه اصفهان کلیه دس��تورالعمل ها، 
روال ها و سیس��تم های کاربردی با در نظر گرفتن امکانات 

و ظرفیت ه��ای فنی و تجهیزاتی موجود در فولاد 
هرمزگان پیاده سازی ش��ود. در ادامه بومی سازی 
و ارتقا ای��ن خدمات در قال��ب تعریف پروژه های 
متعدد بهبود در دس��تور کار ق��رار گیرد که این 

حرکت تا امروز تداوم داشته است.
 در این راستا در ۳ سال اخیر بیش از ۵۹پروژه 
جهت بهبود و تسهیل فرآیندهای واحد در مجموعه کنترل 
کیفی و آزمایش��گاه ها تعریف و به اتمام رس��یده که کمک 
ش��ایانی را جهت تسریع و چابک سازی سیستم های جاری 
در هری��ک از دو مجموعه کنترل کیفی و آزمایش��گاه ها به 

ارمغان آورده است.
۳-ارتب��اط نزدیک با مصرف کنندگان و مش��تریان فولاد 
هرم��زگان و دریافت بازخورد کیفی مس��تمر جهت تعریف 
بهت��ر و هدفمند برنامه ه��ای ارتقا کیفی��ت محصولات: با 
توجه به اهمیت رضایت مش��تریان از محصولات ش��رکت 
فولاد هرمزگان با همکاری واحدهای فروش، بهره برداری و 
متالورژی روش های تولید، ارزیابی دوره ای شده و اقداماتی 
مبتنی بر نتایج این ارزیابی ها تعریف می ش��ود. این یکی از 
مهم ترین کارهایی ب��وده که جهت ارتقای کیفیت خدمات 
واحد کنترل کیفی شرکت فولاد هرمزگان به انجام رسیده 

است. 
س��عی ش��ده اس��ت که با تکیه ب��ر نظرات مش��تریان، 
رضایت حداکثری آنها در دس��تور کار ق��رار گیرد. افزایش 
میزان رضایت مش��تریان از کیفی��ت تختال های تولیدی و 
ارائه خدمات آزمایش��گاهی در س��الیان اخی��ر تأییدکننده 
ای��ن مه��م اس��ت؛ به گونه ای ک��ه رضایت کلی مش��تریان 
 از کیفی��ت محص��ول در ۴ س��ال اخی��ر ۸.۳ درصد رش��د 

داشته است.

 ۴- تعری��ف و انج��ام پروژه ه��ای مختلف توس��ط واحد 
بهره برداری و همکاری کنترل کیفی جهت افزایش کیفیت 
سطحی عیوب تختال های تولیدی با توجه به اهمیت اصلاح 
خط��وط تولیدی مبتنی ب��ر نتایج حاصله از بازرس��ی های 
کیف��ی تختال ه��ای تولی��دی، پروژه های مختلفی ش��امل 
اصلاح دستورالعمل ها و گردش کارهای جاری و اصلاحات 
موردنیاز فرآیندی روی خطوط تولیدی توسط بهره برداری 
تعریف شده که در پاره ای از این موارد واحد کنترل کیفی و 
بهره برداری به صورت مشترک اقداماتی را در این خصوص 

به اجرا گذاشته اند.
 به عنوان مثال از اردیبهش��ت ماه س��ال ۹۹ پروژه کاهش 
عیوب ت��رک طولی و ناخالصی ک��ه از عمده عیوب تختال 
به ش��مار می روند اجرا شده اس��ت و عیب ترک طولی را از 

۰.۴۴۸ به ۰.۴۰۰ درصد رسانده است.
۵- انجام پروژه کاهش پیکاپ نیتروژن: این پروژه توسط 
کارگروه مش��ترک بهره ب��رداری و کنترل کیفیت از س��ال 
۱۳۹۸ آغاز شد و تاکنون نیز ادامه دارد و در فاز ۱، پیکاپ 
نیتروژن را از ۳.۷۷ به ppm ۳ رس��انیده اس��ت. در فاز ۲ 

هدف، کاهش پیکاپ نیتروژن از ۳ به ppm ۲.۵ است.
۶- پ��روژه کنت��رل و پای��ش اکس��یژن توت��ال محصول 
تولی��دی: این پ��روژه از اردیبهش��ت ماه س��ال ۹۹ تا حال 
حاض��ر در حال اجرا اس��ت و در گام نخس��ت ب��ه تثبیت 
تکرارپذی��ری نمونه ها دس��ت یافته اس��ت ک��ه در ادامه با 
تعریف دس��تورالعمل های کاری در خصوص پیاده سازی و 
کیفی سازی این روش جهت کنترل و پایش میزان اکسیژن 
توتال ذوب اقدام خواهد ش��د. این موضوع نقش مهمی در 
 کاه��ش می��زان ناخالصی های به وجود آم��ده در ذوب ایفا 

خواهد کرد.

تختال�فولاد�هرمزگان�قابل�رقابت�با�برترین�های�جهان
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گروه معدن

رئی��س هیات مدیره فولاد تکنیک با اش��اره 
ب��ه مصوبه اخی��ر مجل��س مبنی ب��ر افزایش 
حامل های انرژی، عنوان کرد: با این کار س��ود 
فولادسازی های به روش احیا مستقیم کاهش 
می یاب��د و اگ��ر بهای ب��رق و گاز با قیمت های 
بین المللی یکس��ان شود، فولادسازان با مشکل 

رو به رو می شوند.
محمد اب��کا در گفت وگو ب��ا بیرونیت درباره 
مصوبه اخی��ر مجلس مبنی ب��ر افزایش تعرفه 
ب��رق مصرفی صنایع ف��ولادی مطرح کرد: این 
مصوبات در واقع حمله به صنایع فولادس��ازی 
به روش احیای مس��تقیم کرده و به این خاطر 
اس��ت که در این روش، گاز و برق بیش��ترین 
مورد اس��تفاده را دارد. به خاط��ر رایانه ای که 
دول��ت به برق و گاز اختص��اص می دهد، باعث 
ش��ده است تا، س��ودآوری روش احیا مستقیم 
نس��بت به روش ه��ای دیگر نظیر ک��وره بلند 
افزای��ش یاب��د و الان فولادس��ازان توقع دارند 
که، همچنان این بارانه ها به روال س��ابق باقی 

بمانند .
وی اف��زود: ح��ال اگ��ر امس��ال حامل های 
ان��رژی را آزاد کنن��د، در مرحل��ه اول س��ود 
فولادسازی احیا مس��تقیم پائین می آید و اگر 
ای��ن روش ادامه پیدا کن��د و حامل های انرژی 
به قیمت های بین المللی برسد، فولاد سازهایی 
که با این روش کار می کنند، با مش��کل روبه رو 

می شوند.
اب��کا درب��اره مداخلات دول��ت و مجلس در 
نحوه قیمت گذاری فولاد تشریح کرد: سیاست 
قیمت گذاری دستوری در امسال غلط بود. البته 
روی دیگر س��که آن است که چرا فولادسازان، 
ب��ازار و مصرف کننده را در نظر نمی گیرند. اگر 
به این منوال نرخ ف��ولاد افزایش یابد، بر روی 
بس��یاری از صنایع مانند ساختمان سازی تاثیر 
می گذارد و از آن جایی که درآمد آحاد جامعه، 
متناس��ب با این موضوع افزای��ش نمی یابد، در 

نهایت مردم متضرر می شوند. 
وی در ادام��ه ضم��ن تایی��د مطالبه گ��ری 
فولادس��ازان در بح��ث قیمت گذاری با اش��اره 
به فش��ارهای ناش��ی از افزایش ن��رخ فولاد بر 
مردم خاطرنش��ان کرد: البته ب��ا این که حمله 
فولادس��ازها به قیمت گذاری دستوری درست 
بود، اما خودش��ان نیز رعای��ت نمی کنند و به 
دنبال س��ودهای بالا هس��تند، که این سودها 
کنترل ش��ده نیست و به هر حال برنامه کشور، 
در بحث قیمت گذاری مطرح است. از آن جایی 
رفاه مردم نیز اهمیت دارد، با افزایش نرخ فولاد 
به طبع ساختمان س��ازی نیز متوقف می شود. 
اکنون توان خرید پایین اس��ت و جوانان توان 
خرید ماشین، مسکن و وسایل خانگی را ندارند 
و افزایش نرخ این موارد نباید در نتیجه افزایش 
نرخ فولاد برای کس��ب س��ود بیش��تر، توسط 

ایشان باشد و باید این مسائل لحاظ شود. 
مشاور طرح جامع فولاد با اشاره به مشکلات 
مطرح ش��ده در همایش صنعت فولاد و آهن، 
پیرامون سند چش��م انداز ۱۴۰۴ گفت: امسال 
۲موضوع اصلی در همایش فولاد و آهن مطرح 
شد. نخس��ت پس  از مطالعه طرح جامع فولاد، 
در بحث ظرفیت س��ازی، ما زودتر از موعد این 
برنامه، یعنی سال ۱۴۰۴ به ظرفیت مورد نظر 
خواهیم رسید. در سند چشم انداز در خصوص 

صادرات از این برنامه عقب هس��تیم و مصرف 
داخلی نیز، پائین تر از مفاد برنامه بوده اس��ت.  
وی افزود: ایرادی که عده ای به این س��ند وارد 
می دانند آن اس��ت که در این طرح باید راهکار 

مصرف داخلی و صادرات داده شود،
در حال��ی که این موضوع وابس��ته به رش��د 
اقتصادی، افزایش ساخت وس��از، رشد صنعت و 
تشکیل س��رمایه گذاری ثابت است که در این 
موارد توفیقات مورد نظر حاصل نش��ده است. 
لذا مصرف ف��ولاد درحال حاضر کمتر از میزان 

مد نظر است. 
محمد اب��کا درب��اره عل��ت ناهماهنگی های 
مطرح شده در خصوص سند چشم انداز ۱۴۰۴ 
گفت: از آنجایی که این س��ند چشم انداز، تنها 

مربوط به یک رشته خاص نبوده است، بنابراین 
به دلایل مختلف، نظیر رشد اقتصادی کم، عدم 
سرمایه گذاری داخلی و خارجی، پیچیده بودن 
ش��رایط صادرات یا دیگر دلایل، ممکن اس��ت 
بعضی از سازمان ها، س��ند چشم انداز را دنبال 
نکرده باشند. این مسائل مرتبط به بحث فولاد 
نیس��ت و همین عوامل باعث کاهش اس��تفاده 

از ظرفیت صنعت فولاد در کشور شده است. 
وی با بیان اینکه مشکل اصلی امروز صنعت 
فولاد مص��رف پائین فولاد اس��ت، افزود: بقیه 
ارگان ها به خوبی این سند چشم انداز را رعایت 
نکرده ان��د و ب��ه ط��ور مثال در بح��ث راه آهن 
توفیق چندانی حاصل نش��ده اس��ت و نه بنادر 
به میزان کافی گسترش یافته اند، به طور کلی 

زیرساخت های مورد نظر وجود ندارد، به همین 
خاطر از چند س��ال قبل ما تاکید داشتیم، که 
دیگ��ر کارخانه فولادس��ازی جدیدی در داخل 
کش��ور س��اخته نش��ود و تمامی کارخانه ها از 
این به بعد، در کناره  های خلیج فارس و دریای 
عمان ساخته ش��وند، که این طرح نیز صورت 
نپذیرفته اس��ت. در بحث زیرساخت ها، دولت 
امکانات احداث و توسعه بنادر و توسعه خطوط 
راه آهن یا توس��عه خط��وط انتقال آب و برق را 

ندارد. 
 رئیس هیات مدیره فولاد تکنیک با اش��اره 
به چالش های میان فولادس��ازان و معدن کاران 
اذعان داش��ت: یکی از بحث ه��ای مهم دعوای 
می��ان س��نگ آهنی ها و فولادی ه��ا اس��ت. از 
طرفی فولادسازها معدنی ها را به دلیل احداث 
کارخانه فولادسازی مواخذه می کنند و کمبود 
مواد اولیه خود را به خاطر این امر می دانند، از 
سوی دیگر معدن داران فولاد سازان را به دلیل 
ورود به بحث ه��ای معدنی و در اختیار گرفتن 
معادن سنگ آهن، مورد سرزنش قرار می دهند؛ 
نتیجتا ف��ولاد س��ازهایی که بزرگ نیس��تند، 
سرش��ان بی کلاه می ماند و با مشکل در تامین 

مواد اولیه روبه رو می شوند. 
وی اف��زود: معدن داران نی��ز به علت آنکه در 
بورس فعالی��ت می کنند و ل��ذا باید جوابگوی 
سهامداران باش��ند، این امر را توجیه می کنند. 
فولادس��ازها ب��ا اینک��ه مطابق اص��ل ۴۴ آزاد 
شده اند، اما همچنان این تفکر برای شان وجود 
دارد که معدنی ها ابتدا سنگ آهن را باید به آنها 

تخصیص دهند.
ابکا با اش��اره به مش��کلات زیرس��اختی در 
پیشبرد برنامه توسعه و راهکار برون رفت از آن 
گف��ت: احداث برخ��ی کارخانه ها در محل های 
نامناس��بی ب��وده اس��ت، اما به هر حال س��ند 
چش��م انداز را دنبال کرده است. مصرف دست 
فولادس��ازان نیست و مصرف س��رانه به شدت 
پایین اس��ت. س��رمایه گذری ثابت بنا بر برنامه 
شش��م توس��عه قرار بوده است، س��الانه ۴/۲۱ 
درصد باشد؛ که اکنون منفی است و هیچ کدام 
از ش��اخص های برنامه ششم انجام نشده است. 

راهکار برون رفت از این مشکلات آن است که، 
ابتدا معدن داران و فولادسازان با مشارکت هم، 
زیرس��اخت های مورد نیاز را بس��ازند و منتظر 
دولت نباش��ند و در عوض دولت مش��وق هایی 
را درنظ��ر بگیرد، زیرا این خدم��ات تنها برای 
مصرف آنها استفاده نمی شود و بقیه صنایع نیز 

منتفع خواهند شد. 
مش��اور ط��رح جامع فولاد با اش��اره به تاثیر 
رش��د اقتصادی بر صنعت فولاد و رابطه این دو 
گفت: هم رشد اقتصادی بر صنعت فولاد تاثیر 
دارد و هم فولاد بر رش��د اقتصادی و هنگامی 
که مصرف فولاد افزایش یابد، به معنای رش��د 
اقتصادی اس��ت. باید ش��رایط اقتصادی کشور 
بهب��ود یابد و این امر انجام خواهد ش��د و این 
طور نیس��ت که تا ابد رش��د اقتص��ادی منفی 
باشد. اگر امید داشته باشیم تمام مسائل دیگر 
نظیر مش��کلات مسکن، کمبود س��رما گذاری 
و ارزش اف��زوده حل می ش��وند، آن زمان تمام 
کارخانه ها و افزای��ش ظرفیت هایی که صورت 
گرفته اس��ت، به مثابه سرمایه گذاری است که، 
بعد از مدتی بازدهی خود را نشان خواهد داد.

وی اف��زود: ب��ه ط��ور مثال زمانی ک��ه ما به 
ظرفی��ت تولید ۵۵ میلیون تن فولاد در س��ال 
برس��یم، باید صبر کنیم تا مصرف افزایش یابد 
و با مدیریت دولت، تولید محدود شود. این کار 
در کشورهای دیگر نیز انجام می شود و مبحث 
آن با تصدی گری دولت در تولید متفاوت است. 
در جاهای دیگر دنیا نیز شاهد این امر هستیم، 
به ط��ور مث��ال، صنایع فولادی ب��ا ۷۵ درصد 
ظرفی��ت خ��ود کار می کنند و ب��ا ۱۰۰ درصد 

ظرفیت تولید انجام نمی شود.
ابکا درباره علت افزایش ظرفیت های پی درپی 
با توجه ب��ه رکود بازار داخل��ی گفت: این طور 
نیس��ت که چون مصرف به میزان کافی وجود 
ن��دارد تولی��د متوقف ش��ود و افزایش ظرفیت 
ص��ورت نگی��رد، زی��را هرچه پی��ش می رویم، 
هزینه های اح��داث کارخانه های فولادس��ازی 
افزای��ش می یابد و بالاخره دولت و مس��ئولان 
بای��د فکری به حال مس��ائل اقتصادی کش��ور 

کنند.

پیامد افزایش نرخ برق در فولادسازی

 کسب جایزه صنعت
 روابط عمومی ایران توسط 

ذوب آهن اصفهان

جای��زه مس��ئولیت اجتماع��ی و مستندس��ازی 
صنع��ت روابط  عموم��ی در هفدهمی��ن کنفرانس 
بین المللی روابط عمومی ایران و هجدهمین برنامه 
جای��زه صنع��ت روابط عمومی ایران ب��ه ذوب  آهن 

اصفهان رسید.
به گزارش روابط عمومی ذوب آهن اصفهان، این 
مجتم��ع عظیم صنعت��ی که از ده��ه ۴۰ فعالیت 
خود را به عن��وان مادر صنعت فولاد کش��ور آغاز 
کرده اس��ت، بانی شکل گیری سایر صنایع فولادی 
کشورش��د و با خدماتی که به صنعت کش��ور ارائه 
کرد، پیشتاز در حوزه مسئولیت اجتماعی محسوب 

می شود.
ش��ایان ذکر اس��ت کنفرانس بین المللی روابط 
عمومی ۱۲ اسفندماه درسالن همایش های سازمان 
مدیریت صنعتی )س��ازمان مطالع��ات و بهره وری 
نیروی انس��انی( با توجه به شرایط شیوع کرونا به 

صورت حضوری و ویدئویی برگزار شد.

 خطرات موج چهارم کرونا 
را جدی بگیریم

با توجه به ش��روع موج چهارم کرونا در کش��ور 
و مج��اورت اس��تان اصفهان با اس��تان های کانون 
کرون��ای انگلیس��ی، جلس��ه ویژه س��تاد کرونای 

ذوب آهن اصفهان برگزار شد.
به گزارش روابط عموم��ی ذوب  آهن اصفهان، در 
این جلس��ه مکاری مدیر HSE ش��رکت، رعایت 
و اج��رای کلیه دس��توالعمل های کرون��ا در کلیه 
بخش ه��ا و تردد کارکن��ان را ضروری دانس��ت و 
گف��ت: کلی��ه اقدام��ات و تمهی��دات لازم در این 
خصوص همانند گذش��ته، دنبال می ش��ود و همه 
ملزم به رعایت و اجرای دس��تورالعمل ها هس��تند. 
ماسک و الکل مناسب نیز بطور مرتب تهیه و بین 

کارکنان توزیع می شود.
در این جلسه آجدانی، رئیس بیمارستان شهید 
مطهری و مدیرعامل ش��رکت پویش درمان ضمن 
ارائه گزارش��ی از وضعیت کرونا در کشور، استان، 
منطق��ه و ش��رکت، اقدامات ذوب آه��ن اصفهان و 
بیمارس��تان ش��هید مطهری و بخش های مختلف 
ش��رکت )وی��ژه مبارزه ب��ا موج ه��ای کرونایی( را 
بس��یار مهم و اثربخش ذکر ک��رد و گفت: اقدامات 
پیش��گیرانه ذوب آه��ن اصفهان در ای��ن زمینه در 
مقایس��ه با سایر شرکت ها، بس��یار چمشگیر و اثر 

بخش تر بوده است.
لازم ب��ه ذکر اس��ت که در ش��رایط فعلی، طبق 
دستورالعمل های جدید وزارت بهداشت، فرد مبتلا 
ب��ه کرونا به همراه کلیه اعض��ای خانواده قرنطینه 

خواهند شد.
گس��ترش و ابت��لا ب��ه کدون��ای جهش یافته ی 
انگلیس��ی ۷۰ برابر و مرگ و میر ناش��ی از آن نیز، 
بیش��تر از ویروس قبلی اس��ت و حتی خطر مبتلا 

شدن کودکان نیز وجود دارد.

 نقش فولاد خوزستان
  در تسطیح معابر

 مناطق آسیب پذیر

راس��تای  در  خوزس��تان  ف��ولاد  ش��رکت 
مس��ئولیت های اجتماعی و در کنار دیگر اقدامات 
خی��ر خواهانه خ��ود، همواره با ارس��ال پوکه های 
معدنی )سرباره( همکاری شایانی در جهت خدمات 
عمرانی، تسطیح معابر و جاده سازی مناطق آسیب 
پذیر در شهرستان های اهواز و کارون داشته است.
 به گزارش دنیای معدن، این اقدامات با همکاری 
واحد ه��ای ارتباطات منطق��ه ای و امور اجتماعی، 
بازرسی و نظارت و ماش��ین آلات صنعتی در حال 

انجام است.

روی�خط�خبر

کاهش سوددهی فولاد ی ها با مصوبه مجلس
عض��و انجمن تولیدکنندگان فولاد با بیان اینکه با مصوبه جدید هزینه مس��تقیم فولادی ها ۴ 

درصد افزایش می یابد، گفت: این مصوبه، نرخ تمام شده را افزایش می دهد.
ب��ه گزارش بورس نیوز، رضا شهرس��تانی درباره مصوبه مجلس درب��اره افزایش نرخ برق برای 
صنایع اظهار کرد: در مجموع نرخ انرژی و منابع طبیعی مزیت ایران نس��بت به س��ایر کش��ور ها 

است در غیر این صورت مزیت خاص دیگری ندارد.
عض��و انجم��ن تولیدکنندگان فولاد اف��زود:، اما معضلاتی همانند تحری��م، انتقال پول، تامین 

قطعات یدکی و قوانین کسب و کار دارد که سایر کشور ها ندارند.
وی گفت: افرادی که برای س��رمایه گذاری در کش��ور اقدام می کنند با توجه به معضلاتی که 
وجود دارد باید یک مزیتی وجود داش��ته باش��د که آنها را بپوشاند به ویژه صنایع همچون فولاد 

که مصرف انرژی بالایی دارند و ۱۵۰۰ کیلووات بر ساعت به ازای هر تن مصرف برق دارند.
شهرس��تانی با اش��اره به رشد ۲۷۵ درصدی نرخ برق در مصوبه جدید بیان کرد: با این مصوبه 
هزینه مستقیم ۴ درصد افزایش می یابد که هزینه بسیار زیادی است و هزینه غیرمستقیم آن نیز 

موجب می شود در بخش های دیگر اقتصاد نیز اثر بگذارد.
عض��و انجمن تولیدکنندگان فولاد با بیان اینکه این مصوبه در ش��رایط فعلی اش��تباه اس��ت، 
خاطرنش��ان کرد: مگر نرخ توم چه میزان اس��ت که نرخ برق ۲۷۵ درصد رش��د داشته باشد که 

عواقب بدی خواهد داشت.
وی تصری��ح ک��رد: از طرفی نرخ انرژی افزای��ش می یابد، قیمت ها با قیمت گذاری دس��توری 

سرکوب و جلوی صادرات گرفته می شود.
شهرستانی با بیان اینکه این نوع مصوبه روی سوددهی شرکت های فولادی اثر خواهد گذاشت 
و حت��ی آنها را متضرر می کند، تاکید کرد: صنعتی که در دنیا رتبه دهم تولید را در اختیار دارد 
با این گونه مصوبه ها به مشکل خواهد خورد. عضو انجمن تولیدکنندگان فولاد گفت: این مصوبه، 
نرخ تمام ش��ده را افزایش می دهد در نتیجه رقابت برای صادرات س��خت خواهد شد آن هم در 
حالی که در زمان تحریم خریداران محصولات تولیدکنندگان را با نرخ کمتر خریداری می کنند.
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غ��ول معدنی برزیل��ی واله طرح تولیدی م��س خود را به 
دلیل آنچه که مربوط به مسائل ایمنی و بازدهی ماشین آلات 
معدنی خود می ش��ود به ۳۶۰ ت��ا ۳۸۰ هزار تن کاهش داد، 
در حال��ی که ای��ن رقم در برنامه های قبل��ی ۳۹۰ هزار تنی 

ذکر شده بود.
ب��ه گزارش معدن ۲۴، گفتنی اس��ت مطاب��ق با این طرح 
جدید بیش��ترین میزان افت تولید به معدن مس سالوبو در 
شمال برزیل می شود که تا ۱۰ هزار تن کاهش تولید سالانه 
خواهد داشت. مسئولان این ش��رکت می گویند این کاهش 
در تولید ب��ه دوره  تعمیر و نگه داری ماش��ین آلات معدنی 

و همچنین تاخیرهای بالقوه پروژه ای مربوط می ش��ود. لازم 
به ذکر اس��ت که مجموع تولیدات مس واله در سال ۲۰۲۰ 
ب��ا کاه��ش ۵.۵ درصدی س��الانه به ۳۶۰ ه��زار تن کاهش 
داش��ت در حالی که برای س��ال قب��ل از آن ۳۸۰ هزار تنی 
بود. همچنین معدن س��الوبو به تنهای��ی ۱۷۲ هزار مس در 
س��ال ۲۰۲۰ تولید کرد که به نسبت سال ۲۰۱۹ افتی ۸.۸ 

درصدی را تجربه کرده بود.
ح��ال باید دید دید که با ای��ن اعلام واله در جهت کاهش 
تولید، نرخ جهانی مس در بازارها چه واکنش��ی به این خبر 

نشان می دهد. آیا باید منتظر مس ۱۰ هزار دلاری بود؟

می��زان مصرف زغال س��نگ چینی ها در س��ال ۲۰۲۰ در 
بخ��ش انرژی ب��ه روند نزول��ی ادامه داد ولی ش��اید نیاز به 
راهکاری های جدی تری برای کاهش آلاینده ها و رس��یدن 

چین به اهداف زیست محیطی آن باشد.
ب��ه گزارش فولاد ای��ران، زغال س��نگ ۵۶.۸ درصد از کل 
مص��رف ان��رژی در چین س��هم دارد که س��ال ۲۰۲۰ تنها 
۰.۹درصد نس��بت به سال قبل کاهش داش��ت. البته هدف 
دولت چین برای س��ال ۲۰۲۰ رساندن سهم زغال سنگ به 

۵۷.۵ درصد بود.
برنامه چین عدم انتش��ار کربن تا س��ال ۲۰۶۰ است ولی 

جزییات رس��یدن به این هدف اعلام نش��ده از این رو برای 
آن که در کمتر از ۳۰ س��ال میزان آلاینده ها به صفر برس��د 
باید روند نزولی ش��دیدی داش��ته باش��د. در این زمینه یک 
برنامه کاهش مصرف زغال سنگ در ترکیب مصرف انرژی به 
۵۲درصد تا س��ال ۲۰۲۵ اس��ت که قطعا راه زیادی تا توقف 

انتشار کربن خواهد داشت.
قابل ذکر اس��ت سهم انرژی های پاک از جمله گاز طبیعی، 
هی��درو پاور، انرژی هس��ته ای و ب��ادی از کل مصرف انرژی 
چین سال ۲۰۲۰ حدود یک درصد رشد داشته ۲۴.۳ درصد 

ثبت شد.

وضعیت مصرف زغال سنگ چین کاهش تولید مس معدن واله 

فلزات کمیاب چینی و امنیت امریکا
گروه معدن

بزرگ تری��ن معدنکار عناصر کمی��اب معدنی 
در حال محاسبه خس��ارت وارده به شرکت های 
دفاع��ی ایالات متح��ده در ص��ورت اق��دام برای 
جلوگی��ری از تأمین مواد معدن��ی حیاتی برای 
صنعت تس��لیحات این کش��ور اس��ت. روزنامه 
فایننش��ال تایم��ز با اس��تناد به مناب��ع مربوط 
گ��زارش داد، مقام��ات دولت چین ب��ا مدیران 
این صنعت تماس گرفتن��د تا بفهمند اگر چین 
محدودی��ت هایی در صادرات این عناصر معدنی 
کمیاب اعمال کنند، تأثیر آن روی ش��رکت های 
ایالات متحده و اروپا تا چه اندازه خواهد بود. یک 
مشاور دولت چین گفت: »دولت می خواهد بداند 
اگر چین ممنوعیت ص��ادرات را اعمال کند، آیا 
ایالات متحده در س��اخت هواپیماهای جنگنده 

 F-۳۵دچار مشکل می شود یا خیر.«
به گزارش ف��ولاد ای��ران، رایزنی های گزارش 
ش��ده پس از آن صورت گرفت ک��ه پکن پیش 
نوی��س قانونی را ب��رای تقویت بیش��تر مقررات 
مربوط به صنع��ت عناصر معدنی کمیاب در ماه 
گذشته ارائه داد. به گفته وزارت صنعت و فناوری 
اطلاع��ات چین، این پیش نویس س��همیه تولید 
داخل��ی، مدیریت س��رمایه گذاری و نظارت این 
عناص��ر را را در بر می گیرد. قانون دیگر چین در 
ماه دس��امبر وضع شد و هدف آن محدود کردن 
عرضه موارد کنترل ش��ده، از  جمله عناصر خاکی 
کمیاب اس��ت. این محدودیت ها کش��ورهایی را 
هدف قرار می ده��د که اقدامات کنترل صادرات 

چی��ن را نادیده گرفته و به منافع چین آس��یب 
می رسانند، ضمن اینکه می تواند ایالات متحده را 
مورد هدف قرار دهد که در ماه های اخیر فشار بر 
شرکت های فناوری چینی را افزایش داده است.

فل��زات ن��ادر معدن��ی گروه��ی متش��کل از 
۱۷عنص��ر اس��ت ک��ه ب��رای طیف وس��یعی از 
صنای��ع از لوازم الکترونیک��ی مصرفی تا س��خت 
اف��زار نظامی بس��یار مهم اس��ت و مدتهاس��ت 

ک��ه در میان موضوع��ات اصلی جن��گ تجاری 
ایالات متح��ده و چین ق��رار دارند. رس��انه های 
چین��ی باره��ا هش��دار داده اند که پک��ن آماده 
 ممنوعیت عرضه است، اما این طرح هنوز عملی

 نشده است.
حدود ۸۰ درص��د از تولید این عناصر کمیاب 
در چی��ن صورت می گی��رد. ای��الات متحده در 
گذشته تولید کننده شماره یک این مواد معدنی 

در جه��ان بود، اما اکنون به ش��دت به واردات از 
چین وابسته است. 

از آنج��ا که جن��گ تجاری ای��ن نقطه ضعف 
را آش��کار کرد، واش��نگتن تلاش کرده اس��ت تا 
سرمایه گذاری در بخش های مهم را افزایش دهد 
و به دنب��ال راه هایی برای افزای��ش تولید خود 

است. 
در سال ۲۰۱۹، کاخ سفید به پنتاگون دستور 

داد ت��ا تولید فلزات معدنی کمی��اب را که برای 
س��اخت موتورهای غیرنظامی و نظامی استفاده 
می ش��ود، را تحری��ک کن��د. در ماه س��پتامبر، 
دونال��د ترامپ، رئیس جمهوری س��ابق، با صدور 
دس��تورالعمل اعلام وضعی��ت اضطراری ملی در 
صنعت معدن، از وزارت کش��ور خواست تا قانون 
تسویه دفاعی ۷۰ ساله را برای تسریع در توسعه 

معادن بررسی کند.

افزایش نرخ در بازار مقاطع 
صادراتی سی  ای اس

رشد نرخ قراضه و بهبود نرخ مقاطع در بازارهای جهانی، 
عرضه کننده های س��ی ای اس را تشویق کرده قیمت های 
پیش��نهادی مقاط��ع صادراتی خ��ود را بالا ببرند. آخرین 
نرخ قراضه وارداتی در ترکیه حدود ۳ دلار رش��د داش��ته 
۴۶۰ دلار هر تن س��ی اف آر بوده اس��ت. از طرفی رشد نرخ 
قراضه فولادس��ازان ترکیه را وادار کرده نرخ مقاطع خود 
را ب��الا ببرن��د و میلگ��رد را با ۲۰ دلار افزایش نرخ به ۶۴۰ تا 
۶۵۰ دلار هر تن فوب رس��انده اند. به گزارش فولاد ایران، 
از این رو عرضه کنندگان س��ی ای اس نیز نرخ پیشنهادی 
را از ۶۱۰ دلار به ۶۴۳ تا ۶۵۵ دلار هر تن فوب رسانده اند. 
هنوز معامله ای در این قیمت ها نهایی نشده و به نظر فعالان 
بازار نرخ رایج ۶۴۰ دلار هر تن فوب یا کمتر خواهد بود.

 امارات استیل 
به دنبال تولید ورق گرم

هفته گذش��ته امارات اس��تیل که بزرگ ترین فولاد ساز 
این کش��ور اس��ت اعلام کرد قصد دارد تولید ورق گرم را به 
زنجیره تولید خود اضافه کند. این کارخانه درحال حاضر 
میلگرد، مفتول، مقاطع سنگین و شیت پایل تولید می کند. 
ظرفی��ت تولی��د فعلی این کارخان��ه ۳.۵ میلیون تن فولاد 
در س��ال اس��ت و برنامه جدید آن ظرفیت را به ۵ میلیون 
تن در س��ال می رس��اند. به گزارش فولاد ایران، این پروژه 
خط تولید تمام اتومات امارات اس��تیل که در خاور میانه 
و ش��مال افریقا بی همتاست کمترین آلایندگی کربنی را 
در این منطقه نیز داراست. پس از اتمام این پروژه امارات 
اس��تیل نخس��تین تولید کننده ورق گرم امارات و دومین 
تولید کننده در کشورهای حوزه خلیج فارس پس از حدید 
س��ابیک عربس��تان خواهد بود. طرح اولیه این پروژه سال 
۲۰۱۱ اعلام شده بود و هنوز زمان بندی اتمام آن نیز اعلام 
نش��ده است. قابل ذکر اس��ت امارات بیشتر از کشورهایی 

آسیایی همچون چین و هند ورق گرم وارد می کند.

اخبار

روز هاى پایان سال مثل یه بازار شلوغه، همه کلى کار داریم که باید تا قبل سال نو انجام بشه و حواسمون هست 
که این میون چیزى رو گم یا فراموش نکنیم. درست مثل پدر و مادرى که تو یه بازار شلوغ محکم دست بچه شون 
رو مى گیرن مبادا که گم بشن، محک هم بیش از20 هزار کودك داره که دغدغه نجات زندگیشون نباید تو روزهاى 
پر هیاهوى پایان سال گم بشه. درسته که این روزها باید از هم دور باشیم تا سلامت بمونیم ولى بیایین با مشارکت 

در تأمین هزینه درمانى و حمایتى، دست فرزندان محک رو محکم تر بگیریم.   

تو هیاهوى پایان سال، دست بچه هاى محک رو محکم تر بگیریم
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دومین��وی کمبود در کش��ور مدتی اس��ت که به س��راغ 
س��یمان آمده و این طلای خاکستری را این روزها در بازار 

استان خراسان جنوبی نایاب کرده است.
ب��ه گ��زارش تس��نیم، پس از کمب��ود و نایاب��ی روغن و 
برخ��ی دیگ��ر از اق��لام مصرف��ی و همچنی��ن گرانی های 
افسارگسیخته ، این بار نوبت به مصالح ساختمانی و شالوده  
ساخت وس��ازها یعنی سیمان رسیده اس��ت به گونه ای که 
 کمت��ر اث��ری می توان از ای��ن کالای پر مص��رف در مراکز 

فروش یافت. 
چن��د روزی اس��ت که کمبود س��یمان در بازار، س��بب 
تعطیلی بس��یاری از ساخت وساز ها شده است، نرخ سیمان 
تغییری نداش��ته اما کیمیا ش��دن آن، راه س��وء اس��تفاده 
برخ��ی افراد با فروش به ص��ورت مخفیانه و با قیمتی بالاتر 

را بازکرده است.
کافی اس��ت احتیاج به خرید سیمان پیدا کنی و به بازار 
مراجع��ه کنی، اگر این اتف��اق را طی یک هفته اخیر انجام 

دهی متوجه نبود طلای خاکستری می شوی.
کمبود مقطعی سیمان ش��اید عادی باشد اما در استانی 

ک��ه 2کارخانه تولید س��یمان دارد چنین ش��رایطی دور از 
انتظار است.

طلای خاکستری در حالی چند روزی است در بازار یافت 
نمی شود که برخی ها علت آن را افزایش نرخ دوباره، برخی 
دیگر صادرات بیش از حد به کشورهای همجوار و برخی ها 

هم نتیجه قطع برق بیان می کنند. 
کاهش عرضه س��یمان باعث ش��ده تا مجری��ان پروژه ها 
 برای تأمین مصالح و ادامه پروژه با مش��کلات جدی روبه رو 

شوند.
به س��راغ چند مصالح فروش��ی بیرجند م��ی روم حکایت 
س��یمان از ای��ن قرار ب��ود که برخ��ی از مصالح فروش��ان 
خبر از نایاب��ی یک هفته ای و برخی دیگر 3روزه س��یمان 
در بیرجن��د را می دادن��د و معتق��د هس��تند تقریب��ا یک 
هفته ای می ش��ود که س��یمان را نداریم و م��ردم که برای 
 خری��د آن مراجع��ه می کنن��د ب��ا پاس��خ س��یمان نداریم

 مواجه می شوند.
از س��ویی برخی از خریداران هم با گلایه از این که مردم 
به کمبودها عادت کرده اند و گویا این بار نوبت به س��یمان 

رس��یده است از نبود حتی یک کیس��ه سیمان در بیرجند 
سخن می گفتند.

فعالان بازار مصالح س��اختمانی بیرجن��د اظهار می کنند 
که توزیع س��یمان از کارخانه کم ش��ده و همین مس��ئله 
 تن��ش جدی��دی را در ب��ازار مصال��ح س��اختمانی ایج��اد 

کرده است.
یکی از مصالح فروشان با اشاره به اینکه استان 2کارخانه 
تولی��د س��یمان دارد، می گوید: یکی تولی��دش را فقط به 
کش��ورهای همجوار صادر می کند و دیگری هم مدتی برق 
برای تولید نداشته و حال که مشکل برطرف شده به دلیل 
بالا بودن سفارش ها مشکلات این چنینی رقم خورده است.
به گفته وی این موضوع س��بب شده اس��ت تا نظم بازار 
مصالح فروش��ان به هم بخورد و نه تنها پروژه های عمرانی، 
بلکه ساخت وس��ازهای شخصی نیز تحت تأثیر قرار گیرد و 
در مناطقی که به دلیل مناس��ب بودن شرایط ساخت وساز 

رونق دارد، افزایش نیاز به سیمان بیشتر به چشم می آید.
یکی از فعالان حوزه ساخت وساز نیز می گوید: درحالی که 
سیمان یکی از مصالح موردنیاز ما برای ساخت خانه است، 

این روزها س��یمان را به س��ختی پیدا می کنیم. وی گفت: 
کمبود مقطعی س��یمان شاید عادی باشد اما در استانی که 
دو کارخانه تولید س��یمان دارد دور از انتظار است که این 
محصول نایاب ش��ود و فروشندگان از مش��تریان بخواهند 
اسم خود را در لیست نوشته و بیعانه دهند تا احتمالا 2ماه 

دیگر سیمان به آنها برسد.
ای��ن فعال حوزه ساخت وس��از گفت: ای��ن چالش نه تنها 
پروژه های عمرانی، بلکه ساخت وس��ازهای ش��خصی را نیز 
تح��ت تأثیر قرار داده و منجر به ش��کل گیری بازار س��یاه 

فروش سیمان با قیمت های دل به خواهی شده است.
یکی از مس��ئولان اتحادیه مصالح ساختمانی بیرجند هم 
وعده برطرف ش��دن مش��کل س��یمان را تا چند روز آینده 
داد و افزود: س��یمان قاین که تا چند وقت به دلیل قطعی 
برق تولید نداش��ت اما چند وقتی اس��ت تولید دوباره آغاز 
ش��ده است و س��یمان باقران که تاکنون سیمان را تنها به 
کشورهای همسایه صادرات داشت از این کارخانه خواسته 
شد تا در راستای رفع کمبود سیمان استان نسبت به تولید 

وفروش داخل استان اقدام کند.

دومینویکمبودسیمانبهخراسانجنوبیرسید

داستان ادامه دار و پیچیده معدن آلبلاغ 

ف��از چهار کارخانه س��یمان دورود با گذش��ت بیش از 
۱۵ س��ال همچنان عملیاتی نشده و حالا مسئولان وعده 
اختص��اص 3۰۰میلیارد تومان اعتب��ار برای تکمیل آن را 

می دهند.
به گ��زارش مهر، اح��داث فاز چهارم کارخانه س��یمان 
دورود از مصوبات سفرهای هیات دولت به استان لرستان 
است که هنوز عملیاتی نشده و به عنوان یکی از مطالبات 

جدی مردم این شهر صنعتی همواره مطرح بوده است.
اج��رای این مصوبه ازآنجا اهمی��ت دارد که احداث فاز 
چهارم کارخانه سیمان دورود علاوه بر اینکه زمینه توسعه 

این صنعت بزرگ را در شهرس��تان دورود فراهم می آورد، 
می تواند منجر به انتقال کارخانه س��یمان از مرکز شهر و 
رفع آلودگی هوای دورود به عنوان معضلی 3۰ ساله شود.

از س��وی دیگر درحال حاضر کارخانه س��یمان دورود با 
فعالی��ت چند ده��ه ای خود در این شهرس��تان با معضل 
فرس��وده بودن خطوط تولید مواجه اس��ت، موضوعی که 
موج��ب افزایش هزینه های این واحد صنعتی و در نتیجه 
به مخاطره افتادن حیات این واحد تولیدی ش��ده اس��ت. 
همچنی��ن راه ان��دازی فاز چهارم کارخانه بزرگ س��یمان 
دورود ع��لاوه بر توس��عه هر چه بیش��تر ای��ن صنعت در 

شهرس��تان دورود زمین��ه ایجاد اش��تغال در این بخش و 
ارتقای صنعت��ی دورود را فراهم می س��ازد، موضوعی که 
به راحتی نمی توان از کنار آن گذاشت. با این تفاسیر پروژه 
فاز چهارم کارخانه س��یمان دورود از آنج��ا اهمیت دارد 
که علاوه بر بسترس��ازی برای خروج این واحد آلاینده از 
شهر، می تواند در راستای افزایش ظرفیت صنعت سیمان 
لرستان و همچنین به کارگیری جوانان جویای کار گامی 
مؤثر باش��د. حس��ین گودرزی، نماینده مردم دورود و ازنا 
در مجل��س ش��ورای اس��لامی در این رابط��ه اظهار کرد: 
احداث فاز چهار کارخانه سیمان دورود از حدود ۱۵ سال 

پی��ش در دس��تور کار قرار گرفته اس��ت. وی عنوان کرد: 
متأس��فانه این پروژه پیش��رفت آن چنانی نداشت چرا که 
هولدینگ سیمان »شس��تا« اعتقادی به ساخت کارخانه 
 جدید س��یمان نداش��ت و ب��ه نوعی پدیده ای سیاس��ی

شده بود.
 نماینده مردم دورود و ازنا در مجلس شورای اسلامی با 
بیان اینکه در جلساتی که اخیراً با حضور وزیر تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی داشته ایم، ایشان »شستا« را ملزم کردند 
ک��ه از منابع داخلی فعلا3۰۰ میلیارد تومان برای تکمیل 

فاز چهار کارخانه سیمان دورود اختصاص دهند.

سیمان دورود در انتظار تحقق وعده ۳۰۰ میلیارد تومانی

گروه معدن

دو سالی اس��ت که معدن سرب و روی آلبلاغ 
اس��فراین بر سر زبان ها افتاد البته در گذشته نیز 
امر برداش��ت غیرمجاز از این معدن انجام می شد 
اما در 2 س��ال اخیر برداش��ت و رفت و آمدها به 

شدت افزایش یافت.
البته برداشت های غیرمجاز از معدن آلبلاغ که 
در پارک ملی ساریگل قرار داد سبب شد تا شش 
نفر نی��ز جان خود را از دس��ت دهند و تعدادی 
از اف��راد نیز مصدوم ش��وند و همین امر موجب 
ش��د تا مسئولان پای کار بیایند تا جلوی حضور 
س��ودجویان و برداشت غیرقانونی مواد معدنی را 

در این معدن بگیرند.
با پیگیری های انجام ش��ده قرار بر این ش��د تا 
ایمی��درو در منطقه حضور یاب��د و امر پی جویی 
و اکتش��اف را انجام دهد ام��ا حضور آن به علت 
مس��ائلی همچون استقرار تیم حفاظتی به تاخیر 

افتاد.
ب��رای جلوگیری از برداش��ت غیرمج��از مواد 
معدن��ی از آلب��لاغ اقدام��ات مختلف��ی همچون 
استقرار ایست و بازرسی در منطقه انجام و بنا به 
گفته فرماندار اسفراین در واقع ۷۰ درصد انرژی 
شورای تامین شهرستان در سال گذشته درگیر 
معدن آلبلاغ شد اما بعد از درگیری که در هفته 
گذشته میان برداشت کنندگان غیرمجاز با سلاح 
گرم و س��رد صورت گرفت تی��م حفاظتی بعد از 
دو س��ال به صورت رس��می فعالیت خود را آغاز 
کرد اما همچنان با مسائل و انتظارات دیگری در 

منطقه مواجه هستیم.
یکی از مسائلی که اخیرا با آن در منطقه مواجه 
هستیم دست درازی برخی از برداشت کنندگان 
غیرمجاز به مع��ادن دارای پروانه بهره برداری در 
اط��راف آلبلاغ و یک��ی از انتظارات نیز س��رعت 

بخشیدن به کار اکتشاف توسط ایمیدرو است.
استقرار۳کانکسدرمعدنآلبلاغ�

علی اصغر رضازاده، معاون امور صنایع و معادن 
سازمان صنعت، معدن و تجارت خراسان شمالی 
در گفت وگو با ایس��نا، گفت: معدن سرب و روی 
آلب��لاغ در پارک ملی س��اریگل ق��رار دارد و از 
آنجاییکه این معدن در منطقه حفاظت شده قرار 
دارد امکان ثبت آن توس��ط س��رمایه گذار بخش 

خصوصی وجود نداشت.
وی افزود: در گذش��ته تعدای از افراد مقادیری 
از س��نگ های س��رب و روی را در منطقه کشف 
و ش��روع به اس��تخراج آن کردند که همین امر 
کم کم موجب ش��د تا تعداد برداش��ت کنندگان 
غیرمج��از به تعداد آنها افزوده ش��ود که در یکی 
2س��ال گذش��ته کار به جایی رس��ید که شاهد 
برداشت کنندگان  و  هجوم سوء استفاده کنندگان 

غیرمجاز در منطقه بودیم.
وی ادام��ه داد: از آنجایی که معدن در منطقه 
صعب العبور قرار دارد حفاظت آن با مش��کلاتی 
مواج��ه بود البته هر چند وق��ت نیروی انتظامی 
اق��دام به پاک س��ازی منطقه می ک��رد اما چون 
پاک سازی به صورت مداوم نبود بازهم برداشت ها 

به صورت غیرمجاز انجام می شد.
رض��ازاده اظهار کرد: بعد از پیگیری های انجام 

شده سازمان محیط زیست موافقت خود را اعلام 
و پروانه اکتش��اف برای ایمی��درو صادر و قرار بر 
این شد بعد از صدور پروانه اکتشاف یک موسسه 
حفاظتی، امنیت منطقه را ایجاد تا ایمیدرو بتواند 

امر پی چویی و اکتشاف را انجام دهد.
وی تصری��ح ک��رد: قرار بر این بود تا ش��رکت 
حفاظتی از داخل اس��تان به کار گرفته ش��ود و 
2مرحل��ه این موض��وع به مناقصه رف��ت ولی از 
آنجایی که شرکت داخل استان از توان و ظرفیت 
کاف��ی برخوردار نبود در مرحله س��وم و با انجام 
ترک تش��ریفات یک ش��رکت حفاظتی از استان 

خراسان رضوی در منطقه حاضر شد.
معاون امور صنایع و معادن س��ازمان صنعت، 
معدن و تجارت خراس��ان ش��مالی با اش��اره به 
اینکه این شرکت با ۷۰ نفر نیرو درحال حاضر در 
منطقه حاضر است، بیان کرد: با کمک نیروهای 
این ش��رکت، یگان ویژه نیروی انتظامی منطقه 
به ط��ور کام��ل از تجهیزات برداش��ت کنندگان 

غیرمجاز پاک سازی و در اختیار شرکت حفاظتی 
ق��رار گرفت. ای��ن مقام مس��ئول توضی��ح داد: 
درحال حاضر این ش��رکت 3 کانکس در روستای 
پرکانل��و، انتهای س��د بی��دواز و دره گوارکی که 
محل عبور و مرور برداشت کنندگان غیرمجاز بود 
جانمایی ش��د، موتور در اختیار این شرکت قرار 
گرفت و نیروها با استفاده از موتور و چهارپایانی 
که از برداش��ت کنندگان غیرمجاز به دست آمده 
بود در حال گش��ت زنی و ایجاد امنیت در معدن 

آلبلاغ هستند.
پای�انعملی�اتاکتش�افدراواخ�ر�

خردادماهسالآینده
وی در ارتب��اط با فعالیت ایمی��درو نیز گفت: 
فعالیت های اکتشاف باید در2 مرحله انجام شود 
ک��ه مرحله نخس��ت آن به پایان رس��یده، نمونه 
برداری و آنالیزها نیز انجام ش��ده است و مرحله 
دوم مرحله تفضیلی و نیمه تفضیلی اس��ت که با 
استفاده از پهپاد و ایجاد حفریات انجام می شود. 

وی تصریح کرد: ای��ن مرحله تا پایان خرداد ماه 
سال گذشته به پایان می رسد.

»ایمیدرو«بهکارخودسرعتببخشد�
مهدی سجادی، رئیس سازمان نظام مهندسی 
معدن خراس��ان شمالی گفت: در طرح اکتشافی 
ک��ه ب��رای معدن آلبلاغ تهیه ش��ده اس��ت یک 
 مرحل��ه مقدماتی ب��وده که باید در 6م��اه پایان 

می پذیرفت.
وی خاطرنش��ان ک��رد: ب��ا وج��ود پیگی��ری 
کارشناس��ان س��ازمان صنعت، مع��دن وتجارت 
استان در این مرحله که ایمیدرو با تعداد تیم های 
اکتشافی بیشتری وارد عمل شود و فعالیت زودتر 
به پایان برس��د ای��ن امر محقق نش��د و مرحله 

مقدماتی در 6 ماه به پایان رسید.
وی گفت: مرحله دوم که مرحله عمیق تر است 
انتظار ما بر این اس��ت که ایمی��درو به کار خود 
س��رعت ببخش��د تا میزان ذخیره مشخص شود 
که بتوان برنامه ریزی ه��ای دقیق تری برای این 

معدن انجام داد. س��جادی افزود: در صورت عدم 
توان، قرارگاه خاتم الانبی��اء اعلام آمادگی کرده 
است که در3 تا 4 ماه کار را سامان بخشد و قول 
 مس��اعد داده تا س��رمایه گذاری های لازم را نیز 

انجام دهد.
رئیس س��ازمان نظام مهندسی معدن خراسان 
شمالی خاطرنش��ان کرد: متاسفانه کار به جایی 
رس��یده است که برداش��ت کنندگان غیرمجاز به 
معادن اطراف آلبلاغ که دارای پروانه بهره برداری 

هستند نیز هجوم ببرند.
طمعبرداشتکنندگانسربوروی�

وحی��د ابراهیم��ی، رئی��س اداره ام��ور معادن 
سازمان صنعت، معدن و تجارت خراسان شمالی 
نیز در گفت وگو با ایسنا از دست درازی برخی از 
س��ودجویان به معادن اطراف معدن آلبلاغ برای 

برداشت سرب و روی خبر  داد.
وی تصریح کرد: فشار بر روی سودجویان برای 
خ��روج از معدن آلبلاغ و جلوگیری از برداش��ت 
غیرمج��از آنها موجب ش��ده تا تع��دادی از افراد 
به معادن اطراف این معدن برای برداش��ت ماده 

معدنی سرب و روی دست درازی کنند.
رئیس اداره امور معادن سازمان صنعت، معدن 
وتجارت خراس��ان ش��مالی گفت: اما باید به این 
نکته توجه ش��ود که معادن س��رب و روی واقع 
ش��ده در اطراف آلب��لاغ فقط رگه های��ی از این 
م��اده معدن��ی دارند ک��ه عیار و کیفی��ت آن به 
س��رب و روی آلبلاغ نمی رس��د و از سوی دیگر 
ای��ن مع��ادن دارای پروانه بهره برداری هس��تند 
و هیچ کس��ی اج��ازه ورود و برداش��ت از معدن 
 ب��ه جزء ش��خصی که پروان��ه را دریاف��ت کرده

است، ندارد.
توس��ط  درازی  دس��ت  اف��زود:  ابراهیم��ی 
برداش��ت کنندگان غیرمجاز به یکی 2 معدن در 
منطقه سنخواست و امین  الله اسفراین انجام شده 
ک��ه دارندگان پروانه بهره ب��رداری این معادن به 
دس��تگاه قضا ش��کایت کرده اند که بعد از ارسال 
دستور قضایی، نیروی انتظامی به منظور کنترل 

برداشت کنندگان غیرمجاز وارد عرصه می شود.
وی در پاس��خ به این س��وال که آیا خراس��ان 
ش��مالی بر روی کمربند سرب و روی قرار گرفته 
است، صحت دارد؟ تاکیدکرد: این موضوع صحت 
ندارد، مقدار ماده سرب و روی موجود در معدن 
آلبلاغ مناس��ب و اقتصادی بوده ک��ه با برقراری 
امنیت کامل در منطقه و سرمایه گذاری می توان 

به ارزش افزوده و اشتغال خوبی دست یافت.
این مقام مسئول بیان کرد: اما در بقیه مکان ها 
فقط رگه هایی از س��رب و روی مشاهده می شود 

که از عیار بالایی برخوردار نیست.
برداشتکنندگانتابعقانونباشند�

عل��ی رضا مظاهری، فرمان��ده نیروی انتظامی 
خراس��ان ش��مالی نی��ز در ادامه به روس��تاییان 
اط��راف معدن آلبلاغ توصیه کرد: روس��تاییان و 
برداشت کنندگان غیرمجاز تابع مقررات و قوانین 

باشند.
وی تاکید ک��رد: برداش��ت غیرقانونی تعقیب 
و  اقدام��ات  انتظام��ی  نی��روی  و  دارد  قانون��ی 
پیگیری ه��ای لازم را در ای��ن خص��وص انج��ام 

می دهد.

کشف ۲۶ تن سیمان 
احتکار شده در طبس 

فرمانده انتظامی شهرستان طبس از کشف 26 
تن سیمان احتکار ش��ده به ارزش ۱4۰ میلیون 

ریال در طبس خبر داد. 
به گزارش مهر، سرهنگ محمود علی پور بیان 
کرد: با اعلام گزارشی مبنی بر احتکار سیمان در 
یکی از انبارهای س��طح شهر، موضوع پیگیری و 

در دستور کار پلیس قرار گرفت.
وی ادام��ه داد: مام��وران ب��ا انج��ام اقدام��ات 
نامحسوس و اشراف اطلاعاتی، مکان دقیق دپوی 
س��یمان ها را شناسایی کرده و با هماهنگی مقام 
قضائ��ی و با هم��کاری اداره صنع��ت و معدن به 

مکان مورد نظر اعزام شدند.
س��رهنگ علی پور ب��ا بیان اینکه در بازرس��ی 
از انب��ار، 26 تن س��یمان احتکار ش��ده کش��ف 
ش��د، اف��زود: ارزش ریالی کالای احتکار ش��ده 

۱4۰میلیون ریال برآورد شده است.
فرمانده انتظامی شهرس��تان طبس اظهار کرد: 
در ای��ن رابطه ی��ک متهم دس��تگیر و به همراه 

پرونده به مراجع قضائی معرفی شد.
س��رهنگ علی پور با تاکید بر برخورد قاطعانه 
پلیس با محتکران کالا بیان کرد: از ش��هروندان 
خواس��تاریم در ص��ورت شناس��ایی محتکران و 
عاملان ایجاد ناامنی در نظ��ام اقتصادی جامعه، 
مراتب را از طریق س��امانه ۱۱۰ به پلیس اطلاع 

دهند.

 تدوین برنامه های 
 زیست محیطی 

برای رفع آلایندگی ایرالکو 
مدیرکل محیط زیس��ت اس��تان مرکزی گفت: 
برنامه های زیس��ت محیطی رفع آلایندگی برای 

ایرالکو تدوین شد.
به گ��زارش تس��نیم، رضا میرزایی با اش��اره به 
واحدهای برگزیده اظهار کرد: امس��ال از ۹ واحد 
برگزیده کشوری 2واحد مربوط به استان مرکزی 
اس��ت که ش��هرداری مهاجران ج��زو واحدهای 
خدم��ات س��بز و ش��رکت صنعتی ب��ام اراک در 
س��طح کشور برگزیده و ش��رکت سیمان عمران 
انارک)سیمان دلیجان( و نیروگاه  رودشور و نفت 

پاسارگاد در سطح کشور انتخاب شدند.
وی اف��زود: همه کش��ورها به ای��ن موضوع که 
صنایع آنها چه میزان توانس��ته تعهدات زیس��ت 
محیط��ی را انجام دهد اهمی��ت ویژه می دهند و 
در کش��ور ما حدود 22 س��ال همایش تجلیل از 
واحدهای صنایع س��بز انجام می ش��ود به طوری 
ک��ه فعالیت های یک س��اله صنایع در راس��تای 
محیط زیس��ت بارگ��ذاری و عملک��رد آنها مورد 

بررسی قرار می گیرد.
مدیرکل حفاظت محیط زیست استان مرکزی 
ادام��ه داد: واحدهایی که رف��ع آلایندگی ویژه از 
جمله آلودگی هوا، آب و پس��ماند داش��ته باشند 
و خدم��ات آنه��ا و ش��اخص هایی ک��ه رعای��ت 
می کنند بررسی و انتخاب می شوند به طوری که 
واحدهایی از جمله نیرودگاه رودش��ور در سطح 
بین المللی برگزیده هس��تند که در زمینه قانون 
هوای پاک مقدار مش��خصی آلایندگی می توانند 
وارد محیط کنند اما بعضی از ش��رکت ها فراتر از 
قانون عمل کردند که س��بب می شود صنعت به 
س��متی تمایل پیدا کند که تلاش می کنیم همه 
واحده��ای صنعتی هرس��ال تعداد صنایع س��بز 

افزایش پیدا کند.
میرزای��ی تصری��ح ک��رد: واحده��ای صنعتی 
مختلف دس��تورات و تعهدات زیس��ت  محیطی را 
ب��ه خوبی رعای��ت کردند که در اس��تان مرکزی 
واحدهای ش��اخص داریم و پتروش��یمی ش��ازند 
ج��زو صنایع آلاینده نیس��ت همچنی��ن با توجه 
به اینکه یکی از ش��اخص های آلودگی شهر اراک 
ایرالکو ب��وده برنامه های زیس��ت محیطی خوبی 
ب��رای ایرالکو در نظر گرفته ش��ده که با تعهد آن 
امیدواریم ش��اهد روزی باشیم که صنایع آلاینده 
ما پاک ش��وند نه اینکه صنایع آلاینده داش��ته و 
عوارض آلایندگی بگیری��م بنابراین باید آلودگی 
را از مبدا کنترل کنیم که بهتر از عوارضی اس��ت 
 که برای انس��ان بیم��اری و به طبیعت آس��یب 

وارد می شود.

اخبار

»ایمیدرو « باید پاسخگوی حوادث آلبلاغ باشد
آلب��لاغ  امنی��ت مع��دن  تامی��ن  اس��تاندار خراس��ان ش��مالی 
اس��فراین را بر عهده ایمیدرو دانس��ت و گفت: ایمیدرو و ش��رکت 
 خصوصی حفاظتی ط��رف قرارداد، باید پاس��خگوی اتفاقات معدن

 باشند.
محم��د علی ش��جاعی در گفت وگ��و با مهر در خص��وص آخرین 
وضعیت معدن آلبلاغ اس��فراین اظهار کرد: از نظر قانونی طبق آنچه 
به امضا رس��یده تأمین امنیت معدن بر عهده ایمیدرو است و استان 

هیچ گونه وظیفه ای در قبال معدن آلبلاغ ندارد.
اس��تاندار خراس��ان ش��مالی ادام��ه داد: ایمیدرو ب��رای برقراری 
نظ��م در ای��ن منطقه قراردادی با ش��رکت خصوص��ی منعقد کرده 
 ل��ذا اکن��ون ایمیدور و ش��رکت خصوصی باید پاس��خگوی اتفاقات 

باشند.
وی اف��زود: نیروی انتظامی اس��تان هیچ گونه وظیف��ه ای در این 
مح��ل ندارد اما به دلیل حفظ جان مردم، به موضوع ورود کردیم و 

پاکسازی منطقه انجام شد.
شجاعی تصریح کرد: این  گونه عملیات ها معمولا با درگیری همراه 

است اما با پیوس��ت های اجتماعی مانند صحبت با بزرگان روستاها 
و روحانیون منطقه، بدون هیچ گونه درگیری پاکسازی انجام شد.

نماینده عالی دولت در خراس��ان ش��مالی با اش��اره به کم کاری 
ایمی��درو، گفت: ب��ه وزارت صنعت، معدن و تجارت و س��ایر نهادها 
نامه زدیم و تاکید داش��تیم که نهادهای ملی باید وظیفه خود را در 
آلبلاغ انجام دهند زیرا نمی توانیم هر روز در ش��ورای تأمین استان 

نگران معدن باشیم.
وی اف��زود: چندی پی��ش با تحری��ک افرادی ک��ه در محل منافع 
داش��تند تحرکاتی را در معدن مشاهده کردیم اما با قاطعیت با آنها 
برخورد ش��د زیرا وظیفه ما حفظ جان مردم اس��ت و نباید بگذاریم 

سو استفاده ای صورت گیرد.
ش��جاعی در انتها در خصوص احتمال واگ��ذاری معدن آلبلاغ به 
قرارگاه خاتم، گفت: با وزارت صنعت رایزنی شده که قرارداد موجود 
بین اس��تان و ایمیدرو به قرارگاه خاتم انتق��ال یابد تا بهره برداری، 
اکتش��اف و حفاظت به قرارگاه سپرده ش��ود اما ادامه کار در استان 

نیست و وزارت صنعت باید این انتقال را انجام دهد.
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 مع��اون توس��عه و بهره ب��رداری فاضلاب آبف��ای اصفهان 
گفت: مردم برنده نهایی، احداث ش��بکه جمع آوری، خطوط 
انتقال و تاسیس��ات تصفیه پس��اب در شهرستان های مبارکه 
و لنجان به عنوان پروژه ش��اخص زیست محیطی با مشارکت 
ش��رکت فولاد مبارکه و آبفای اصفهان ش��دند. امیرحس��ین 
حکمتیان در گفت وگو با ایراس��ین با اش��اره به احداث شبکه 
جمع آوری، خطوط انتقال و تاسیس��ات تصفیه خانه فاضلاب 
در شهرس��تان های مبارکه و لنجان با مشارکت شرکت فولاد 
مبارک��ه و آبفای اس��تان اصفه��ان اظهارکرد: ش��رکت فولاد 

مبارکه در قالب قرارداد بیع متقابل با ش��رکت آبفای اس��تان 
اصفهان نس��بت ب��ه تامین منابع مالی مورد نیاز در راس��تای 
اح��داث ش��بکه و تصفیه خانه ه��ای فاض��لاب در ش��هرهای 
شهرستان مبارکه ش��امل دیزیچه، زیباشهر، کرکوند، مبارکه 
و همچنین در ش��هرهای زاینده رود، زرین شهر، سده لنجان، 
ورنامخواس��ت و چم گردان در شهرستان لنجان اقدام کرد تا 
از پس��اب حاصله از احداث این شبکه های فاضلاب در بخش 
صنعت اس��تفاده کند. وی اف��زود: در طی این قرارداد تاکنون 
۵۰۰ کیلومت��ر لوله گذاری فاضلاب و احداث یک تصفیه خانه 

و ۶ باب ایس��تگاه پمپاژ فاضلاب انجام گرفته و بر اس��اس آن 
۴۵۰ لیتر در ثانیه از پس��اب حاصله در صنعت فولاد استفاده 
خواهد ش��د که این امر نقش مهمی در کاهش بارگذاری آب 
مصرفی بر رودخانه زاینده رود داش��ته اس��ت. معاون توسعه 
و بهره ب��رداری فاضلاب آبفای اصفه��ان تصریح کرد: با توجه 
به اعتبارات محدود دولتی در س��نوات گذش��ته برای احداث 
تاسیس��ات فاضلاب در شهرستان های مبارکه و لنجان، قطعا 
تا ۳۰ س��ال آینده مردم این شهرها از خدمات دفع بهداشتی 
فاضلاب بهره مند نمی ش��دند؛ اما با مش��ارکت ش��رکت فولاد 

مبارکه و ش��رکت آبف��ای اصفهان در این پروژه، در ۵ س��ال 
شاهد پیش��رفت فیزیکی بالای ۹۰ درصد هستیم. وی اضافه 
ک��رد: منافع این طرح ش��امل ارتقاء اس��تانداردهای زیس��ت 
محیطی منطقه، افزایش س��طح بهداش��ت عمومی و حفاظت 
کیف��ی از منابع آب ه��ای زیرزمینی و کاه��ش بارگذاری آب 
مصرفی مورد نیاز صنعت در رودخانه زاینده رود است. معاون 
توسعه و بهره برداری فاضلاب آبفای اصفهان گفت: این پروژه 
به عنوان یکی از پروژه های شاخص زیست محیطی در کشور 
طی بازدید نماینده سازمان یونسکو مورد تحسین واقع شد. 

نماینده مبارکه در مجلس ش��ورای اسلامی معتقد است 
نباید در کشوری که خود تولیدکننده فولاد است مشکلاتی 

را در تامین مواد اولیه پایین دست شاهد باشیم.
به گ��زارش می متالز، پروین صالحی با اش��اره به موضوع 
تامین مواد اولیه بیان کرد: خوش��خبتانه م��واد اولیه فولاد 
در کش��ور وج��ود دارد اما باید ب��رای بهره ب��رداری از آنها 
برنامه ریزی انجام ش��ود و مشخص ش��ود این ذخایر تا چه 

سالی ادامه خواهد داشت.
وی ادامه داد: ما در مجلس به شدت به دنبال آن هستیم 

که از خام فروشی جلوگیری شود زیرا صنعت فولاد در حال 
رشد و توس��عه در کشور است باید به میزان ذخایر و حفظ 

آنها توجه ویژه صورت بگیرد.
صالح��ی همچنی��ن درب��اره تامی��ن نی��از محص��ولات 
پایین دستی از س��وی فولاد مبارکه بیان کرد: فولاد مبارکه 
ب��ه عنوان ش��رکتی که ۵۰ درصد از فولاد کش��ور را تامین 
می کند در تلاش اس��ت تا نیاز در پایین  دس��ت تامین شود 
ت��لاش ما نیز بر این اس��ت ک��ه مواد اولیه م��ورد نیاز برای 
صنایع پایین دستی به  دست دلالان و سوداگران بازار نیافتد.

وی تصریح ک��رد: باید مواد اولیه به دس��ت مصرف کننده 
واقعی برس��د. تقاضای ما آن است که دس��ت سوداگران از 

بازار قطع شود.
صالحی اضافه کرد: امروز میزان تولید ما حدود ۳۰میلیون 
ت��ن و نیاز داخلی ح��دود ۱۵ میلیون تن فولاد اس��ت، در 
نتیج��ه دلیلی ندارد اگ��ر چرخه تولید مصرف به درس��تی 
بچرخ��د از مص��رف کنندگان، پایین دس��ت از کمبود مواد 

اولیه ناراضی باشد.
وی تاکی��د ک��رد: ارگان های نظارتی بای��د این موضوع را 

بررس��ی کنند که چطور با وجود مازاد تولید مش��کلاتی در 
تامین مواد اولیه وجود دارد.

این نماینده مجلس شورای اسلامی درباره همراهی دولت 
با مجلس ش��ورای اس��لامی افزود: دولت هماهنگ است اما 
نظارت ها در بازار هنوز کافی نیست زیرا در کشوری که خود 
تولیدکننده فولاد اس��ت و میزان تولید بیش از تقاضاس��ت 
نباید ش��اهد چنین اتفاقاتی باش��یم. البته با تلاش مجلس 
و ق��وه قضاییه و همراهی دولت این موضوع نیز حل خواهد 

شد.

بر اساس ممیزی که توسط نماینده شرکت ددال صورت 
گرف��ت، این ش��رکت فولاد بناب برای دومی��ن بار موفق به 
تمدید گواهینامه اس��تاندارد محصول اجباری اتحادیه اروپا 

CE، برای محصولات تولیدی خود شد.
ب��ه گ��زارش مع��دن ۲۴، گفتنی اس��ت که ب��ه منظور 
اعتبار دهی این گواهینامه هرسال یک دوره ممیزی مراقبتی 
انجام می گیرد و در ممیزی انجام گرفته همه سیس��تم ها و 

فرآیندهای تولید و کیفیت محصول نهایی شامل مستندات، 
آزمایش��گاه مرکزی، کنت��رل کیفی، خط��وط تولید و همه 
س��وابق مربوطه مورد بررسی و ممیزی قرار گرفت و باتوجه 
به اعلام س��رممیزی، نظر به عدم مش��اهده هیچگونه عدم 

انطباق، گواهینامه فوق مورد تمدید قرار گرفت.
گواهی اس��تاندارد CE ع��لاوه بر الزامی ب��ودن آن برای 
ص��ادرات ب��ه کش��ورهای اروپایی، ب��ه عنوان ی��ک مبنای 

جهانی برای صادرات کالا به س��ایر کش��ورهای آس��یایی و 
افریقایی نیز به ش��مار م��ی رود و دارندگان این اس��تاندارد 
 اجازه ص��دور محصول در بازرهای جهانی ب��ه ویژه اروپا را 

دارا هستند.
محصولات نوردی تولید ش��ده در ش��رکت فولاد صنعت 
بن��اب با توج��ه به کیفی��ت بالا، تن��وع محص��ول و تعدد 
خط��وط تولید برای عرض��ه محصول طبق نیاز مش��تریان 

در حداقل زمان بر اس��اس اس��تانداردهای داخلی و مطابق 
با اس��تانداردهای جهانی ب��ا نام تجاری ش��اهین بناب و با 
داش��تن توان تولید میلگرد از س��ایز ۸ ت��ا ۳۲ با گریدهای 
مختل��ف و ان��واع مقاطع ف��ولادی اعم از نبش��ی، تیرآهن، 
ناودان��ی و همچنی��ن ش��مش ف��ولادی، کامل ترین س��بد 
 محص��ولات ف��ولادی را تولی��د و روانه بازار ه��ای صادراتی

 می کند.

رئیس هیات مدیره ش��رکت ملی ف��ولاد ایران گفت: موضوع 
مهم در تعاملات با جهان دریافت دانش اس��ت. ممکن است در 
برخی از حوزه ها دانش روز دنیا را در اختیار نداش��ته باشیم اما با 
برقراری تعامل و ورود دانش به کشور، توانمندی بومی سازی آن 
در کشور وجود دارد. به گزارش می متالز، علی همت اظهار کرد: 
تحریم در خیل��ی از بخش ها از جمله حوزه صنعت فرصت های 
خوب��ی را ایجاد کرد. یکی از اتفاقات خوبی که رخ داد آن اس��ت 

که امروز بس��یاری از قطعات که پیش��تر حت��ی برخی مدیران 
اطمینانی به خرید آنها نداشتند، در کشور تولید و خوشبختانه 
خروجی بس��یاری خوب��ی به همراه داش��ته اس��ت. وی ادامه 
داد: پی��ش تر برخی قطعات به هر کارشناس��ی گفته می ش��د، 
تنها جواب این بود که باید در خارج از کش��ور س��اخته ش��ود، 
اما خوش��بختانه امروز این بس��تر با حمایت های صورت گرفته 
از س��وی ایمیدرو فراهم شده اس��ت. همت درباره این شعار که 

باید همه قطعات در داخل س��اخته شود، گفت: اینکه باید همه 
قطعات را خودمان بس��ازیم موضوعی است که هیچ کجای دنیا 
هم آن را انجام نداده اس��ت، باید با دنیا تعامل داشته باشیم زیرا 
گاهی لازم اس��ت دانش را وارد کش��ور کرده و آن را بومی سازی 
کنی��م. اما باید بیش از گذش��ته به خودم��ان اطمینان کنیم و 
مس��ئولان نیز باید فرصت را برای تولیدکنندگان و س��ازندگان 
داخل��ی فراهم کنند. وی اظهار ک��رد: موضوع مهم در تعاملات 

با جهان دریافت دانش اس��ت. ممکن است در برخی از حوزه ها 
دانش روز دنیا را در اختیار نداشته باشیم اما با برقراری تعامل و 
ورود دانش به کشور، توانمندی بومی سازی آن در کشور وجود 
دارد. همت تصریح کرد: بدون ش��ک بومی س��ازی تجهیزات و 
س��اخت داخل در ارتقای رتبه جهانی فولاد تاثیر گذار است. اما 
بای��د بتوانیم برای اتفاقات رخ داده در این حوزه در کش��ورهای 
حاشیه خلیج فارس و آسیای میانه بازاریابی خوبی انجام دهیم.

معاون توسعه و بهره برداری فاضلاب آبفای اصفهان: 

فولاد مبارکه مطالبه ۳۰ ساله مردم را به 5 سال کاهش داد

باید دست سوداگران از بازار فولاد کوتاه شود

تمدید گواهینامه صادرات فولاد بناب به اتحادیه اروپا

رئیس هیات مدیره شرکت ملی فولاد ایران:
برای ورود دانش نیازمند تعامل با دنیا هستیم

توسعه صنعت فولاد با سرمایه گذاری بخش خصوصی
مرضیه احقاقی

تولید فولاد در رده صنایع اس��تراتژیک کشور 
به  ش��مار می رود که نقشی اساس��ی در توسعه 
اقتصادی کش��ور ایفا می کن��د. بنابراین حمایت 
از ت��داوم تولید در این زنجی��ره ضروری به  نظر 
می رس��د. با این وجود، فع��الان صنعت فولاد در 
مس��یر فعالیت خود با چالش های جدی روبه رو 
هس��تند ک��ه روند فعالی��ت آنها را تح��ت تاثیر 
قرار داده اس��ت. ازجمله مهم ترین این چالش ها 
می توان ب��ه تغییر مداوم قوانین و سیاس��ت ها، 
کمبود سرمایه در گردش تولیدکنندگان، چالش 
در مس��یر تامین مواد اولیه و سخت تر شدن هر 
روزه صادرات اش��اره کرد. شناخت این چالش ها 
قدم نخس��ت در مسیر رفع آنها به شمار می رود. 
امیدواریم سیاس��ت گذاران ضم��ن توجه به این 

کمبودها در مسیر رفع آنها گام بردارند.

 فولاد امیرکبیر کاشان
  در بین۵ واحد 

صنعتی سبز اصفهان

پنج واحد صنعتی سبز استان اصفهان در بیست 
و دومین همایش ملی تقدیر از واحدهای صنعتی، 
معدنی و خدماتی سبز، معرفی و از آنها تجلیل شد.
به گزارش ایرنا، ایرج حشمتی، مدیرکل حفاظت 
محیط زیس��ت اس��تان اصفهان در آیی��ن تجلیل 
از واحده��ای صنعتی س��بز برتر اظه��ار کرد: این 
واحدها ب��دون اینکه قانون گ��ذار الزامی برای آنها 
گذاش��ته باشد در جهت توس��عه پایدار و حفاظت 

محیط زیست قدم برداشتند که جای تقدیر دارد.
وی افزود: صنایعی که در راس��تای توسعه پایدار 
فعالیت می کنند می توانند الگوی خوبی برای سایر 

صنایع باشند.
حش��متی ب��ا بی��ان اینک��ه اداره کل حفاظ��ت 
محیط زیس��ت اس��تان اصفهان نهای��ت همکاری 
را با صنایع س��بز خواهد داش��ت، اف��زود: ما آماده 
درج نشان حفاظت محیط زیست در کنار کارهای 

فرهنگی صنایع سبز هستیم.
مدیرکل حفاظت محیط زیست استان اصفهان با 
بیان اینکه شاید ما اجازه ندهیم که نشان سازمان 
حفاظ��ت محیط زیس��ت ب��رای برخ��ی از صنایع 
بزرگ اس��تفاده ش��ود، تصریح کرد: برای کارهای 
فرهنگ س��ازی و آم��وزش همگانی و درج نش��ان 

سازمان در کنار صنایع سبز همکاری می کنیم.
حشمتی خاطرنشان کرد: امروز علاوه بر ۵ واحد 
صنعتی س��بز برتر استان از ۴واحد فعال در زمینه 

صنعت سبز استان نیز تقدیر به عمل آمد.
محم��د صادقی، عض��و کمیته آب کمیس��یون 
کش��اورزی ات��اق بازرگان��ی، صنای��ع، مع��ادن و 
کش��اورزی اصفه��ان نی��ز در ای��ن همایش گفت: 
حفاظت محیط زیست، حساس ترین سازمان کشور 
و ضعیف ترین در زمینه بودجه است و قانون گذاران 

باید در این زمینه تدبیر اساسی داشته باشند.
صادقی با بیان اینکه لازم اس��ت بودجه سازمان 
حفاظ محیط زیست تقویت شود زیرا همه بدهکار 
آن هس��تند، افزود: تصمیم گیری های مقطعی در 
زمینه محیط زیس��ت باعث ش��ده تا تنفس مردم 
اصفه��ان در زمان حاضر در این وضعیت نامطلوب 

باشد.
وی ب��ا تاکی��د ب��ر اینک��ه لازم اس��ت آموزش 
محیط زیس��ت از خانه ها و مدارس ش��روع ش��ود، 
اظهار کرد: اگر این کار صورت گیرد زیرساخت های 

محیط زیست نیز در کشور درست می شود.
در همایش مل��ی تقدیر از واحده��ای صنعتی، 
معدنی و خدماتی س��بز از ۶۳ واحد صنعتی سبز 
برتر کشور تجلیل به عمل آمد که ۵ واحد از استان 
اصفهان بودن��د و در اتاق بازرگانی اصفهان تجلیل 
ش��دند. همچنین اداره کل حفاظت محیط زیست 
اصفهان به عنوان یکی از ۵ استان در بررسی صنایع 

سبز تقدیر شد.
واح��د صنعتی س��بز به صنعتی گفته می ش��ود 
که بر اس��اس معیارهای زیس��ت محیطی انتخاب 
واحده��ای صنعت��ی و بنا به تش��خیص س��ازمان 
حفاظت محیط زیس��ت تلاش قابل تقدیر در طول 
س��ال در راستای حفظ محیط زیس��ت انجام داده 

باشد.
از جمله معیارهای انتخاب واحد صنعتی س��بز 
می توان به نص��ب و راه اندازی یا اصلاح سیس��تم 
تصفی��ه و کنت��رل آلودگی آب ه��وا و صدا، نصب 
و راه اندازی سیس��تم بازیافت م��واد زاید و اجرای 
برنامه مدیریت پس��ماند، مدیری��ت مصرف انرژی 
و جایگزین��ی انرژی های پاک، پیاده س��ازی نظام 
مدیریت زیس��ت محیطی، س��ازگار کردن چرخه 
تولید با محیط زیس��ت و فعالیت های آموزش��ی به 
منظ��ور ارتقای دانش زیس��ت محیط��ی کارکنان 

اشاره کرد.
در می��ان واحدهای برتر، ۵ واحد صنعتی س��بز 
ش��امل زیست فرآورده سپاهان، س��ایپا سیتروئن، 
ش��یر پاس��توریزه پگاه اصفهان، ف��ولاد امیرکبیر 
کاش��ان و صنایع نس��اجی فرخ س��پهر کاشان از 
اس��تان اصفهان اس��ت که ب��ا حضور مس��ئولان 
اس��تانی در مح��ل ات��اق بازرگانی اصفه��ان مورد 
تقدیر قرار گرفتند. اس��تان اصفهان ۵ میلیون نفر 
 جمعیت و بیش از ۹ هزار واحد صنعتی و تولیدی 

در ۲۴شهرستان دارد.

خبر

تغییر مکرر قوانین مشکل زاستمدیریت ضعیف زنجیره فولاد

سخن پایانی

تولیدکنندگان میلگرد کش��ور درحال حاضر با مشکلات 
اساسی روبه رو هستند که فعالیت آنها را تحت تاثیر قرار داده 
اس��ت. تامین مواد اولی��ه مورد نیاز واحدهای تولید میلگرد 
کش��ور یکی از مهم ترین چالش هایی اس��ت که فعالان این 
صنعت را با دش��واری روبه رو کرده اس��ت. از این رو، برای 
بررس��ی چالش ه��ای تولیدکنندگان محص��ولات فولادی 
کش��ور با فعالان این صنعت گفت وگو کرده ایم که در ادامه 

می خوانید. 
 علی محمد زمانی اس��تکی، مدیرعامل شرکت صبا فولاد زاگرس در 
گفت وگو با »روزگار معدن«  و در پاسخ به سوالی مبنی بر چالش های 
اساس��ی فع��الان صنعت ف��ولاد گفت: رک��ودی که بر ب��ازار مصرف 
محصولات فولادی س��ایه افکنده و همچنین چالش در مس��یر تامین 
مواد اولیه مورد نیاز برای تولید را باید از بزرگ ترین مشکلاتی دانست 
که ش��رکت های تولیدکننده محصولات فولادی با آن روبه رو هستند.  
بسیاری از این تولیدکنندگان در سال های گذشته کوشیده اند سهمی 
از بازار فروش بین المللی را به خود اختصاص دهند. حال که س��همی 
از ای��ن بازارها به  دس��ت آورده اند، مواد اولی��ه مورد نیاز برای تولید در 
اختی��ار آنها قرار نمی گیرد؛ درنتیج��ه اغلب آنها با ظرفیت پایین تر از 
ظرفیت اسمی خود فعالیت می کنند. همین تولید با ظرفیت پایین نیز 
از بهره وری تولید این واحدها می کاهد.  وی در ادامه افزود: براس��اس 
آماره��ا میزان تولید ش��مش فولادی در کش��ور بی��ش از نیاز صنایع 
پایین دس��تی اس��ت، اما ما همچنان در تامین آن با چالش و کمبود 
روبه رو هستیم. این کمبود به  دلیل ضعف در مدیریت بازار ایجاد شده 
است. به عبارت دیگر، عده ای با مدیریت عرضه شمش فولادی، زمینه 
را برای رشد نرخ آن فراهم می کنند. این محدودیت ها باعث می شود 
تولیدکنندگان ناچار ش��وند ش��مش موردنیاز خود را از بازار آزاد و ۵ 

ت��ا ۱۰ درصد گران تر خریداری کنند.  زمانی خاطرنش��ان 
کرد: در چنین ش��رایطی بسیاری از تولیدکنندگان میلگرد 
تنه��ا با ۵۰ درص��د ظرفیت خود فعالی��ت می کنند. البته 
در ای��ن می��ان واحدهایی ک��ه بازاریاب��ی صادراتی بهتری 
داش��ته اند، توانس��ته اند ظرفیت تولید خود را قدری بهبود 
ببخش��ند. با این وجود باید تاکی��د کرد که میانگین تولید 
میلگرد در کش��ور ما رقم بالایی نیس��ت و همین موضوع 
از رقابت پذی��ری م��ا در بازارهای جهان��ی می کاهد.  این فعال صنعت 
ف��ولاد در ادامه درب��اره چالش های موجود در مس��یر صادرات فولاد 
گف��ت: نب��ود نظارت بر ص��ادرات محصولات فولادی از س��وی طرف 
ایران��ی، ما را با مش��کلاتی روبه رو کرده  چراکه متاس��فانه هر کالایی 
بدون توجه به کیفیت و مش��خصات فنی آن، صادر می ش��ود. همین 
نبود نظارت بر بازار صادراتی موجب شده در بازار مقصد با مشکلاتی 
روبه رو ش��ویم.  در این فضا کالاهای بی کیفیت با نرخ بس��یار پایینی 
به کشورهای همسایه صادر می شود. این محصولات بی کیفیت اغلب 
با قیمت های بس��یار پایین صادر می ش��وند. درنتیجه ش��اهد هستیم 
کشورهای همسایه برای حفاظت از صنعت فولاد خود فقط به لحاظ 
قیمتی، تعرفه های قابل توجهی روی واردات میلگرد ما وضع کرده اند. 
زمانی در پایان تاکید کرد: علاوه بر تمام چالش های یاد ش��ده ش��اهد 
هستیم برخی اقدامات و سیاست های وزارت صنعت، معدن و تجارت، 
محدودکننده صادرات و تولید هس��تند. این در حالی است که اعمال 
هر نوع محدودیتی در مس��یر تولید و صادرات اش��تباه است.  متولیان 
ام��ر بای��د توجه کنند که در اف��ق ۱۴۰۴، تولید ۵۵ میلیون تن فولاد 
هدف گذاری ش��ده اس��ت. در چنین شرایطی باید حدود ۶۰ درصد از 
این حجم تولید صادر ش��ود؛ بنابراین هیچ کدام از اقدامات وزارتخانه 

نباید به  گونه ای باشد که صادرات کاهش یابد.

حمی��د پورصادق، رئی��س هیات مدیره 
مجتمع فولاد آذرحدید بناب در گفت وگو 
با چیلان مهم ترین مشکل بخش خصوصی 
فعال در صنعت فولاد را تغییر مکرر قوانین 
و وضع مقررات دس��توری دانست و افزود: 
بخش خصوصی گرفت��ار تغییر قوانین به 
 ص��ورت روزانه، هفتگی و ماهانه از س��وی 

دولت است و وضع قوانین دستوری مانع بزرگی برای 
توس��عه و برنامه ریزی به ش��مار م��ی رود. همین طور 
فرآین��د تامی��ن نقدینگی ب��رای اج��رای پروژه های 
صنعتی در کشور بس��یار سنگین، هزینه بر و زمان بر 
اس��ت که ای��ن موضوع بخ��ش خصوص��ی واقعی را 
به شدت به دردسر انداخته است. پورصادق ادامه داد: 
برای افزایش س��رمایه گذاری و توسعه بیشتر صنعت 
فولاد ایران به طور جدی به همراهی بیشتر دولت نیاز 
اس��ت. دولت باید برای تامین منابع لازم جهت انجام 
طرح های توسعه و تامین منابع ارزی با سرمایه گذاری 

بخش خصوصی همراهی کند.
رئیس هیات مدیره مجتم��ع فولاد آذرحدید بناب 
تاکید کرد: درحال حاضر، مهم ترین مسئله و مشکلات 
صنعت فولاد تامین، تجهیز ماشین آلات و پشتیبانی 
قطعات موردنظر آن از منابع خارجی اس��ت. علاوه بر 
این، قیمت گذاری دس��توری محصولات عرضه شده 
در ب��ورس کالا و فاصله قیمت ه��ا با نرخ های جهانی 
مشکلات زیادی برای سرمایه گذاران بخش خصوصی 

ایجاد کرده است.

وی اف��زود: قیمت گ��ذاری محص��ولات 
ف��ولادی در ب��ورس کالا بای��د ب��ه نحوی 
باش��د که تولید در کش��ور دارای توجیه و 
صرفه اقتصادی باشد. مقررات تنظیم بازار 
بای��د با نظر کارشناس��ی صورت گیرد و در 
جه��ت حمایت همزم��ان از تولیدکننده و 

مصرف کننده باشد.
وی در پای��ان گف��ت: صنعت فولاد از صنایع مادر و 
ارزآور ملی محس��وب می ش��ود که در شرایط سخت 
تحریم های ظالمانه علیه کشورمان، کمک شایانی به 
دولت و صنایع پایین دس��تی و عمرانی کرده و نشان 
داده که یکی از مهم ترین و اصلی ترین توانمندی های 
بخش صنعتی و یکی از کانون های اشتغالزایی کشور 
اس��ت. بنابراین، صنعت فولاد حمایت بیش��تر دولت 

را می طلبد. 

صنع��ت ف��ولاد از اثرگ��ذاری ویژه ای در مس��یر 
توسعه اقتصادی کش��ور برخوردار است. این صنعت 
موقعیت های ش��غلی متعددی را ایجاد می کند و از 
قابلیت ارزآوری برخوردار است. هرچند سیاست های 
اش��تباه مسئولان سدی در مسیر توسعه این صنعت 

ایجاد می کند. 
بنابراین از متولیان امر انتظار می رود ضمن توجه 
به چالش های حاکم بر عملکرد این صنعت در مسیر 

رفع این مشکلات گام بردارند. 



یکشنبه   17 اسفند 1399   23 رجب 1442    7  مارس  2021  سال سوم  شماره 567

آدرس: تهران- میدان هفتم تیر- خیابان قائم مقام فراهانی-  پلاک 74
تلفن:82190 - نمابر:88713730 - پیامک:30082190

سازمان آگهی ها:3-88722732 - نمابر آگهی ها:88724211
توزیع و سازمان شهرستان ها:88722735

www.instagram.com/Madandaily
www.Madandaily.com

www.twitter.com/Madandaily
www.t.me/Madandaily

 E-mail:info@madandaily.com
tozi.smtnews@gmail.com

چاپ: شرکت چاپ رواق روشن مهر

ی 
ید

فر
دا 

 آی
س:

عک

صاحب امتیاز:
موسسه فرهنگی و هنری روزگار وصل 

مدیر مسئول و سردبیر:
ناصر بزرگمهر

مدیر فنی و هنری: مهدی نجفی
نمایندگی دفتر اروپا: چکاوک بزرگمهر

حرکت هیجانی متولیان بورس

تشکیل فراکسیون سهام عدالت در مجلس

گروه معدن

ش��اخص بورس آرام و قرار ندارد، یک روز سبزپوش 
می ش��ود و روز دیگر قرمزپوش تا ه��م ذات خود را به 
عنوان یک بازار پویا و زنده نش��ان دهد و هم بازتابی از 
سیاست ها و ریل گذاری هایی باشد که متولیانش به آن 
دیکته می کنند. روزها است که شاخص بورس با نوسان 
همراه است و گاهی روند صعودی را در پیش می گیرد 
و گاه از موض��ع خود عقب می نش��یند و روند نزولی را 

تجربه می کند.
حال خبرها حکایت از آن دارد که س��ازمان بورس و 
اوراق بهادار برای کنترل بیشتر حقوقی ها از یک سو و 
برقراری شفافیت در بازار از سوی دیگر، تصمیم گرفت 
تا تمامی شرکت های حقوقی را مکلف کند تا در صورت 
وجود ه��ر برنامه ای ب��رای تجدید ارزیاب��ی دارایی ها، 

موضوع را به صورت فوری در کدال منتشر کنند.
در نام��ه ای که به این منظور به ش��رکت ها ارس��ال 
ش��ده بود، س��ازمان بورس تاکید کرده که با توجه به 
درخواس��ت جمعی از س��هامداران در راستای افزایش 
ش��فافیت اطلاع��ات، ش��رکت ها باید موض��وع تجدید 
ارزیابی دارایی ها را توس��ط هیات مدیره خود بررس��ی 
و در ص��ورت تأیید انجام تجدی��د ارزیابی، مراتب را به 

صورت فوری در سامانه کدال منتشر کنند.
علیرضا کریمیان، تحلیلگر بازار سرمایه در گفت وگو 
با مهر با اش��اره به ارس��ال این نامه از س��وی سازمان 
ب��ورس به ش��رکت های حقوقی می گوی��د: اگرچه این 
موضوع اقدام مهمی در راس��تای شفاف سازی اطلاعات 
و گردش آن در بورس اس��ت، اما به نظر می رس��د که 
س��ازمان بورس به صورت هیجانی و تحت فشار برخی 
کانال ها در فضای مجازی امکان تصمیم گیری خوب و 
اثرگذارتر برای بازار را ندارد؛ چراکه اگر هدف س��ازمان 
بورس، افزایش نقدشوندگی بازار باشد، می تواند در یک 

گام مهم تر، میزان عرضه های اولیه را افزایش دهد.
وی افزود: در این میان هر س��همی که قرار باشد در 
بازار عرضه اولیه شود، سازمان بورس می تواند به جای 
اینک��ه اجازه عرض��ه اولیه ۵ تا ۱۰ درص��دی را بدهد، 
عرضه را تا ۳۰ درصد بالا برد و حتی اگر یک ش��رکت 
بورس��ی، امکان عرض��ه همه این س��هم در گام اول را 
ندارد، عرضه های اولیه را به س��مت پلکانی شدن پیش 
ببرد و شرکت ها را مکلف کند تا ظرف ۶ ماه یا یکسال 
س��هم عرضه س��هامداران عمده خ��ود را به ۳۰ درصد 

برساند؛ اینطور می توان شناوری بازار را بالا برد.
کریمی��ان گف��ت: در چنی��ن ش��رایطی اگر س��هم 
عرضه های اولیه به ۳۰ درصد برس��د و سهام در دست 
مردم باشد، نقدشوندگی بازار هم افزایش خواهد یافت.

وی با بیان اینکه درحال حاضر ش��رکت های حقوقی 
ب��رای عرض��ه س��هام اولیه خ��ود حتی در س��قف ۵ 
درص��د هم مقاومت می کنند، گفت: اگر این س��قف را 

برمی داش��تند نتیجه بهتری حاصل می شد و شرکت ها 
موظف بودند تا سهام خود را عرضه نمایند.

کریمیان ادامه داد: البته باید توجه داش��ت که بازار 
از س��ال ۹۴ و ۹۵ گارد صعودی به خود گرفته و ذات 
بازار هم این اس��ت که بعد از ۴ تا ۵ س��ال صعود، یک 
استراحت یک تا دو ساله داشته باشد؛ همانطور که این 
روند در گذشته نیز تجربه شده است، به نحوی که پس 
از دو تا سه سال افت یا صعود، بازار تغییر مسیر داده و 
در جهت عکس حرکت کرده اس��ت؛ به هر حال برخی 
حقوقی ها نیز همین ش��رایط را در خرید و فروش های 
خود لحاظ می کنند و حرکت خود در بازار س��رمایه را 

برنامه ریزی می کند.
وی افزود: در مقطعی هم فش��ار فروش حقوقی ها در 
بازار زیاد بود و بعید می دانم حقوقی ها حمایت خاصی 
از ب��ازار انجام دهند مگر این س��ازمان ب��ورس آنها را 
مجبور نماید یا اینکه بر روی تک س��هم وارد شوند؛ اما 
به هر حال حقوقی ها منتظر هستند تا قیمتها پایین تر 
بیاید و سهم های باب میل خود را با نرخ ارزان تر بخرند.
کریمیان پیش بینی کرد روند رو به رشد بازار سرمایه 
از اوایل سال ۱۴۰۰ آغاز شود و در هفته های باقیمانده 

اسفند بازار نوسان و عمدتا سیر نزولی را تجربه کند.
وی ب��ا بیان اینکه س��هامداران اگر دیدگاه بلندمدت 
به بازار س��رمایه دارن��د باید صبر کنند و س��هام خود 
را نفروش��ند، گفت: اگر س��هامدارانی در ب��ازار فعالیت 
می کنن��د که دیدگاه کوتاه مدت به ب��ازار دارند، اکنون 
بدتری��ن زمان فروش اس��ت؛ چراکه اگر قصد معاملات 
کوتاه مدت را داش��تند زمانی که س��هام در ۲۰ درصد 
ضرر قرار داش��ت، باید س��هم را می فروختند نه اکنون 
که بیشتر سهام ۵۰ درصد ریزش داشته است؛ بنابراین 
باید دیدگاه ها را در بازار سرمایه تغییر و از کوتاه مدت 
ب��ه بلندم��دت جابه جا کرد تا بتوان س��ود مناس��ب را 

به دست آورد.

رئیس فراکس��یون س��هام عدالت با بیان اینکه این 
فراکس��یون موضوع اختصاص س��هام ب��ه جاماندگان 
س��هام عدالت را با جدیت پیگیری می کند، گفت: در 
نخس��تین قدم اختلاف ۲ میلی��ون نفری که بین آمار 
ش��رکت های تعاونی سهام عدالت و سازمان خصوصی 

وجود دارد را برطرف می کنیم.
ب��ه گزارش فارس، فراکس��یون س��هام عدالت برای 
پیگی��ری مس��ائل ۴۹ میلی��ون س��هامدار عدال��ت با 
مش��ارکت ۵۰ نماینده مجلس تشکیل شده و مهدی 
س��عادتی نماینده بابل عضو کمیسیون امنیت ملی به 

عنوان رئیس این فراکسیون انتخاب شد.
نخس��تین جلس��ه رئی��س فراکس��یون ب��ا کانون 
ش��رکت های س��رمایه گذاری استانی س��هام عدالت، 
برگزار ش��د. در این نشس��ت مهدی س��عادتی گفت: 
هدف از تشکیل فراکس��یون سهام عدالت، حمایت از 
س��هامداران عدالت است که از اقشار کم درآمد جامعه 
هس��تند، چون مردم ب��ه عنوان صاحب��ان اصلی این 
انق��لاب در انتخاب های مختلف ش��رکت کرده اند، از 
جمل��ه در انتخابات رأی به جمهوری اس��لامی که با 
بیش از ۹۸ درصد آرا صورت گرفت، بنابراین صاحبان 
اصلی این انقلاب و نظام خود مردم هستند و ما باید از 

منافع آنها از جمله در سهام عدالت دفاع کنیم. 
رئیس فراکس��یون سهام عدالت با بیان اینکه کشور 
م��ا یک درصد جمعیت دنیا را دارد، گفت: با این حال 
کش��ور ما ح��دود ۱۴.۶درصد امکان��ات و ثروت های 
دنی��ا را دراختی��ار دارد، اما با این حال س��طح درآمد 
پایین اس��ت و ای��ن معنایی ندارد ج��ز اینکه بگوییم 
سوءمدیریت در این کشور حکمفرما است. باید اقتصاد 
کش��ور مردم محور و براساس سیاس��ت های اقتصادی 
مقاومتی باش��د و یکی از بسترهای مهم، همین طرح 
س��هام عدالت اس��ت که مردم در دارایی های کش��ور 
س��هیم می ش��وند و همچنین به گس��ترش مالکیت 

عمومی در سطح جامعه کمک می کند. 
به گفته رئیس فراکسیون سهام عدالت، همان گونه 
که در بازدید از سایت هسته ای نطنز و فردو ملاحظه 
کردی��م، جوان��ان این کش��ور کارهای بزرگ��ی انجام 
داده اند، در زمینه اقتصاد هم باید کار مردم را به خود 

مردم و به ویژه جوانان بسپاریم. 
س��عادتی گفت: اش��تغال یکی از مسائل مهم کشور 
است که طبق سیاست های ابلاغی مقام معظم رهبری 
باید اقتصاد مردم محور باش��د، اما س��وءعملکرد دولت 
باعث ش��د ت��ا مقام معظم رهبری در ۲ مس��ئله یکی 

کاهش جمعیت از م��ردم عذرخواهی کند و دیگر در 
مورد بیکاری که در هر خانواده ای یکی ۲ جوان بیکار 
وجود دارند عذرخواهی کند، در حالی که این ۲مسئله 

به خاطر سیاست های غلط دولت ها بوده است. 
وی با بیان اینکه تش��ویق مردم به سرمایه گذاری و 
پس انداز و افزایش درآمد خانوار از طریق سهام عدالت 
صورت می گیرد، گفت: فراکس��یون سهام عدالت چند 
موضوع بر زمین مانده را دنبال می کند، یکی کمک به 
کانون شرکت های سرمایه گذاری استان سهام عدالت و 
دفاع از منافع سهامداران در سطح ملی، دوم، پیگیری 
وضعیت جاماندگان سهام عدالت و رفع اختلاف آماری 
۲ میلیون نفری که درحال حاضر کارت س��هام عدالت 
دارند اما جزو س��هامداران عدالت به شمار نمی روند و 
این مسئله حتما باید حل شود. در مورد مابقی کسانی 
که مستحق دریافت سهام عدالت هستند نیز پیگیری 

می کنیم تا به آنها سهام جدید اختصاص پیدا کند.
نماین��ده بابل همچنی��ن گفت: در م��ورد عملکرد 
س��ازمان بورس ح��رف داریم و م��ردم از عملکرد این 
س��ازمان به ش��دت گلای��ه دارند و اس��تعفای رئیس 

سازمان بورس به تنهایی کفایت نمی کند. 
مجامع س�رمایه گذاری س�هام عدالت به  �

تعویق افتاد
س��عادتی گف��ت: در یک اق��دام عجولانه ق��رار بود 
در ۲۰ اس��فند مجامع ش��رکت های س��رمایه گذاری 
س��هام عدالت برگزار ش��ود، خوش��بختانه با تصمیم 
نماین��دگان مجلس و پس از آن ش��ورای عالی بورس 
قرار ش��د این انتخابات فعلا لغو ش��ود و حداقل بعد از 
انتخابات ریاست جمهوری در سال آینده برگزار شود؛ 
بنابراین شرکت های سرمایه گذاری استانی فرصت پیدا 
می کنند تا اعضای خود را برای مشارکت در انتخابات 
مجامع عمومی شرکت های استانی توجیه و آگاه کنند 
و این انتخابات ۳، ۴ ماه بعد از عید برگزار خواهد شد. 
به گفته رئیس فراکس��یون س��هام عدالت، رویکرد 
اصلی این فراکسیون که با تعداد ۵۰ نفر از نمایندگان 
ش��کل گرفت��ه این اس��ت ک��ه در نخس��تین فرصت 
۲میلیون نفری که کارت های س��هام عدالت دراختیار 
دارند به حق ش��ان برسند و مشکل آنها باید صددرصد 
حل ش��ود. البته این را هم بگویم، ما در دولت کنونی 
دل و جرئت قوی برای حل مشکل سهامداران عدالت 
نیافتیم، اما امیدواریم در برنامه ۵س��اله هفتم توسعه 
این مسئله را بگنجانیم که سهام عدالت به جاماندگان 
اختص��اص پیدا کند.  وی اف��زود: همچنین در لایحه 

بودجه ۱۴۰۰ تلاش می کنیم دولت را مکلف کنیم تا 
س��هام عدالت ۲ میلیون نفری که دارای کارت سهام 
عدالت هس��تند حتما اختصاص پی��دا کند و این گره 

کور با اراده قوی باز می شود.
درب�اره س�هام عدالت تحقی�ق و تفحص  �

می کنیم
در این مراس��م همچنین رئیس فراکس��یون سهام 
عدال��ت در حکمی عس��کر توکلی را به عن��وان دبیر 
فراکسیون سهام عدالت مجلس انتخاب کرد. سعادتی 
همچنی��ن در پاس��خ به این پرس��ش ف��ارس که آیا 
جاماندگان س��هام عدالت به علت عدم اعلام ش��ماره 
شبا در سامانه سهام عدالت بودند، گفت: برخی از این 
افراد به دلیل اینکه ش��ماره شبای بانکی خود را اعلام 
نکرده اند به عنوان س��هامدار عدالت شناخته نشده یا 
برخی از افراد هس��تند که در ی��ک خانوار چند نفره، 
یک نفر به خاطر یک مغایرت جزئی از س��هام عدالت 

جا مانده است.
وی اف��زود: البته ع��ده ای از نماین��دگان می گویند 
به بقیه ۳۰ میلیون نفر از جمعیت کش��ور که س��هام 
عدال��ت ندارند باید اختصاص پی��دا کند. از این تعداد 
واقعا برخی مستضعف و مستحق دریافت سهام عدالت 
هس��تند. برخی از افراد در حاش��یه ش��هرها با درآمد 
اندک زندگی می کنند. در طرح سهام عدالت ابتدا قرار 
بود سهام ۶۰ شرکت بین ۴۹ میلیون نفر تقسیم شود، 
اما سهام برخی از پتروشیمی ها و پالایشی ها را از سبد 
سهام عدالت خارج کردند و درنهایت سهام ۴۹ شرکت 

در سبد سهام عدالت باقی ماند. 
رئیس فراکسیون سهام عدالت همچنین تأکید کرد: 
براساس سیاست های ابلاغی مقام معظم رهبری تأکید 
ش��ده است که مردم س��هام عدالت خود را نگه دارند 
و از منافع آن اس��تفاده کنن��د، بنابراین به هیچ وجه 
توصیه نمی کنیم که مردم س��هام ارزنده عدالت خود 
را بفروشند و به مردم قول می دهیم در آینده اتفاقات 
خوبی روی می دهد و ما تلاش می کنیم پرداخت سود 
سهام عدالت در نخستین فرصت برای دارندگان سهام 
عدالت انجام شود. البته متأسفانه اختلاف نظری بین 
عوامل اجرایی س��هام عدالت وجود داشته است که ما 
س��عی می کنیم ب��ا تقویت جنبه نظارت��ی مجلس در 

سهام عدالت این اختلافات را برطرف کنیم.
نماین��ده باب��ل همچنین گف��ت: در نظ��ر داریم از 
مجموعه هایی که با سهام عدالت این کارها را کرده اند 
و سهام مردم را نصف کرده اند تحقیق و تفحص کنیم. 

البته این کار را با آرامش انجام می دهیم و قصد نداریم 
برای سهام عدالت مشکل ایجاد کنیم.

وی همچنین در مورد اینکه سازمان خصوصی سازی 
می گوی��د ۵ میلیون نفر به دلیل اینکه هنوز ش��ماره 
شبای سهام عدالت را اعلام نکرده اند، بناراین تاکنون 
هیچ گونه س��ود س��هام عدال��ت را نگرفته اند، گفت: 
این هم از مش��کلاتی اس��ت که در فراکسیون تعاون 
پیگی��ری می کنیم و باید مس��ائل اجرای��ی این کارها 
را به ش��رکت های استانی س��هام عدالت و تعاونی های 
شهرستانی بدهند، چون آنها مستقیما با مردم سروکار 
دارن��د و به راحتی می توانند این ۵ میلیون مش��مول 
سهام عدالت را پیدا کنند و شماره شبای بانکی آنها را 

برای واریز سود بگیرند.
مدل�ی س�اده ب�رای واری�ز س�ود س�هام  �

عدالت
در این مراس��م همچنین حس��ین امینی خواه نایب 
رئیس کانون شرکت های سرمایه گذاری استانی گفت: 
۳۵۲ ش��رکت تعاونی س��هام عدالت در شهرستان ها 
فعالیت دارند و ما انتظار داریم این ش��رکت ها درنظر 
گرفته شوند، اما متأس��فانه در آئین نامه اجرایی اخیر 
شورای عالی بورس، شرکت تعاونی سهام عدالت نادیده 

گرفته شده اند. 
کان��ون  س��خنگوی  حی��دری،  اکب��ر  همچنی��ن 
ش��رکت های س��رمایه گذاری س��هام عدالت گفت: ما 
یک مدل عملیاتی ساده برای واریز سود سهام عدالت 
درنظر گرفته ایم. ش��رکت های س��رمایه پذیر حاضر در 
سبد سهام عدالت، امسال هم سود شناسایی کرده اند، 
اما در حساب های خود نگه داشته اند. پیشنهاد کانون 
ش��رکت های س��رمایه گذاری این اس��ت که به همان 
روش��ی که در سه س��ال گذشته سود س��هام عدالت 
پرداخت شده است، سود امسال هم قبل از عید برای 
سهامداران عدالت در دو روش مستقیم و غیرمستقیم 

واریز شود تا کام مردم در شب عید شیرین شود.
حیدری گفت: درحال حاضر مقامات می گویند واریز 
س��ود فقط از طریق سامانه جامع اطلاعات مشتریان، 
س��جام باش��د، در حالی که به روش سه سال گذشته 
می توان س��ود دارندگان س��هام عدالت را واریز کرد و 
یا این سود به حساب ش��رکت سرمایه گذاری استانی 
واریز ش��ود و از این طریق بین سهامداران توزیع شود 
و ما انتظار داریم همه سهامداران عدالت چه در روش 
مس��تقیم یا غیرمستقیم امس��ال هم باید سود سهام 

عدالت خود را دریافت کنند.

 پرداخت سود 
سهام عدالت توسط سمات

بورس  سخنگوی شورای عالی 
از تصوی��ب دو موضوع مهم در 
خصوص سهام عدالت خبر داد.

دهق��ان دهن��وی ب��ا اش��اره 
ب��ه اینک��ه ق��رار ب��ود در م��اه 
ج��اری انتخابات هی��ات مدیره 
س��رمایه گذاری  ش��رکت های 

اس��تانی سهام عدالت برگزار شود به سنا گفت: با توجه به طولانی شدن فرآیند 
احراز صلاحیت کاندیداهای عضویت در هیات مدیره این ش��رکت ها در مراجع 
ذیصلاح، مقرر ش��د تا با تصمیم ش��ورای عالی بورس، برگزاری این انتخابات به 

تعویق بیفتد.
سخنگوی شورای عالی بورس ادامه داد: بر همین اساس، مقرر شد کماکان امر 
مربوط به شرکت های سرمایه گذاری استانی و دیگر امور مرتبط تا پایان شهریور 
ماه ۱۴۰۰ بر عهده سازمان خصوصی سازی باشد تا زمینه های لازم برای حضور 
حداکثری کاندیداها برای عضویت در هیات مدیره و سهامداران برای حضور در 

انتخابات فراهم گردد.
دهنوی موضوع دوم طرح ش��ده در جلس��ه امشب شورای عالی بورس را نحوه 
پرداخت س��ود سهام عدالت عنوان کرد و ابرازکرد: با توجه به تعدد شرکت های 
حاضر در پرتفوی س��هام عدالت، مقرر ش��د تا به منظور تس��هیل فرآیند، واریز 
س��ود س��هام افرادی که مدیریت مس��تقیم را انتخاب کرده اند، توسط شرکت 

سپرده گذاری مرکزی اوراق بهادار و تسویه وجوه انجام شود. 
س��خنگوی ش��ورای عالی ب��ورس به برگ��زار نش��دن انتخابات ش��رکت های 
س��رمایه گذاری استانی اش��اره و تصریح کرد: بر همین اساس، امسال سود سال 
۹۸ س��هام عدالت افرادی که روش غیرمس��تقیم را انتخاب کرده اند، به همان 

روش سهام داران مستقیم سهام عدالت و توسط شرکت سمات واریز می شود.

 چتر حمایتی بازار سرمایه
 بر سر 4.5 میلیون سهامدار

مدی��ر نظارت ب��ر بورس های 
س��ازمان بورس گف��ت: اکنون 
از بی��ن اف��رادی ک��ه از ابتدای 
امسال نخستین معامله خود را 
انجام دادن��د، حدود ۴میلیون و 
۵۰۰ ه��زار نفر پرتفوی کمتر از 
۱۰ میلی��ون تومان دارند که در 

ارتباط با رفع نگرانی ها مقرر ش��د یک اختیار فروش در اردیبهشت ۱۴۰۱ برای 
این افراد منتشر شود.

ب��ه گزارش س��نا، محس��ن خدابخ��ش به جزیی��ات طرح حمای��ت صندوق 
توس��عه بازار از س��هامداران خرد را که ش��ب گذش��ته در ش��ورای عالی بورس 
تصویب ش��د اش��اره کرد و افزود: تاکید طرح حمایت صندوق توس��عه بازار از 
س��هامداران خرد بر ایجاد دید بلندمدت برای س��رمایه گذاری در بازار س��رمایه 
 و در ارتب��اط ب��ا حمایت از س��هامداران خردی اس��ت ک��ه امس��ال وارد بازار 

شده اند.
وی جامع��ه آم��اری ای��ن طرح را ح��دود ۴ میلی��ون و ۵۰۰ ه��زار نفر ذکر 
ک��رد و گف��ت: از بین افرادی که از ابتدای س��ال ۹۹ نخس��تین معامله خود را 
انج��ام دادن��د و تع��داد آنها به ۶ میلی��ون و ۱۰۰ ه��زار نفر می رس��د، حدود 
۴میلی��ون و ۵۰۰ ه��زار نفر پرتفوی کمت��ر از ۱۰ میلیون توم��ان دارند که در 
قال��ب رف��ع نگرانی ها و انتفاع این افراد از س��ود بازار س��رمایه، مقرر ش��د که 
 ی��ک اختی��ار فروش در سررس��ید اردیبهش��ت ۱۴۰۱ برای این افراد منتش��ر 

شود.
مدیر نظارت بر بورس های سازمان بورس توضیح داد: چنانچه این افراد اختیار 
فروش را تهیه کنند، الان هر پرتفویی دارند به شرط آنکه در اردیبهشت ۱۴۰۱ 
از نظر تعدادی کاهش نیافته باشد، می توانند افزایش بدهند و آن مقداری را که 
افزایش داده اند بفروش��ندولی قاعدتا آن مقدار را که الان وجود دارد باید حفظ 

کنند و چنانچه در دوره کاهش داشته باشد، این طرح شامل آنها نخواهد شد.
دارای��ی  ارزش  چنانچ��ه   ۱۴۰۱ اردیبهش��ت  خدابخ��ش،  گفت��ه  ب��ه 
اضاف��ه  ب��ه  دارایی ه��ا  ارزش  از  کمت��ر  خ��رد  س��هامداران  ای��ن  پرتف��وی 
پرداخ��ت اف��راد  ای��ن  هم��ه  ب��ه  آن  التف��اوت  ماب��ه  ب��ود،  درص��د   ۲۵ 

 خواهد شد.
وی توضیح داد: امروز ش��خصی که ۱۰ میلیون تومان پرتفوی داشته باشد و 
ارزش همین تعداد س��هام را بدون اینکه در ۱۴ ماه کاهش دهد در اردیبهشت 
۱۴۰۱ کمت��ر از ۱۲میلیون و ۵۰۰ هزار تومان باش��د، ماب��ه التفاوت آن به این 
افراد پرداخت خواهد ش��د و چنانچه هم بیش��تر از این رقم باشد، سود آن برای 

سهامدار حفظ خواهد شد.
مدیر نظارت بر بورس های س��ازمان بورس خاطرنش��ان کرد: کسانی که وارد 
این طرح ش��وند، ی��ک بازدهی حداقل ۲۵ درصدی خواهند داش��ت و چنانچه 
در سررسید اردیبهش��ت۱۴۰۱، بازدهی بیشتری داشته باشند، متعلق به خود 

آنهاست. 
وی در پاس��خ به س��والی در زمینه ش��یوه اجرای این طرح هم گفت: نمادی 
در بورس تهران ایجاد خواهد ش��د تا افرادی که برای حضور در این طرح اعلام 
آمادگی می کنند، این اختیار را تهیه کنند و تهیه این اختیار مانع از فروش آن 
نخواهد شد، یعنی چنانچه این سهامداران در طول دوره احساس کردند که نرخ 

بالا رفته و تصمیم به فروش بگیرند، مختارند.
خدابخش افزود: همچنین در تاریخ سررسید هم چه بسا ارزش این پرتفوی از 
بازدهی ۲۵ درصدی بالاتر باشد که در این صورت، باز در اختیار خود سهامدار 
اس��ت که این دارایی را نگه دارد ی��ا اقدام به فروش کند، که در صورت فروش، 

اختیار از آنها سلب خواهد شد.

اخبار

اتخاذ تصمیمات غلط از سوی شورای عالی بورس 
یک تحلیلگر بازار سرمایه با انتقاد از تصمیم غلط شورای عالی بورس مبنی بر طرح حمایت صندوق توسعه بازار از سهامداران 
خرد گفت: منابع سرشاری به بازار تزریق می شود، اما فقط اوضاع شاخص را بدتر می کند. افشین آقابزرگی در گفت وگو با مهر 
با اش��اره به مصوبه ش��ورای عالی بورس مبنی بر تصویب طرح حمایت صندوق توس��عه بازار از س��هامداران خرد گفت: موضوع 
تزریق منابع از صندوق توس��عه ملی به بازار س��رمایه یا طرح حمایت صندوق توس��عه بازار از س��هامداران خرد از چندی پیش 
در دس��تور کار ش��ورای عالی بورس بوده اس��ت تا به نوعی از س��هامداران حمایت ش��ود، در حالی که این چنین اقدامات از سوی 
ش��ورا، صرفا دس��ت و پا زدن اس��ت. در حالی که هم اکنون متوس��ط P/E بازار س��رمایه ۲۳ است و باید باز هم اصلاح شود تا بازار 
به روند طبیعی خود برگردد؛ اما اگر بخواهیم مصنوعی از اصلاح بازار جلوگیری کنیم، کاری از پیش نخواهیم برد. تحلیلگر 
بازار سرمایه افزود: زمانی که بازار از مدار خود خارج می شود، باید منابع برای حمایت از آن تجهیز شود؛ چراکه ممکن است 
بازار تابع یک هیجان خاص باش��د. این موضوع در دنیا و ایران عرف اس��ت که منابعی را برای حمایت از بازار تجهیز کنند؛ اما 
با توجه به اینکه دولت به س��مت اتخاذ تصمیماتی همچون دامنه نوس��ان نامتقارن یا محدود کردن فروش برخی حقوقی ها 
در ب��ازار برآم��ده، عم��لا ط��رف عرض��ه را تحت تأثیر خود قرار داده که این روش، نه تنها جواب نمی دهد؛ بلکه بازار را می تواند به 
صورت منفی تحت الشعاع قرار دهد. به گفته آقابزرگی، ایجاد تعادل ذاتی در بازار با نوسان نرخ به طور طبیعی صورت می گیرد؛ 
چراکه قیمت ها به سطحی از افزایش رسیده بود که لازم بود اصلاح در شاخص صورت گیرد؛ اما جلوگیری از کاهش ذاتی آن، 
کاری بیهوده است و جواب نمی دهد؛ ضمن اینکه ظرف این مدت هم به خوبی این روند به ثبت رسید که علیرغم تزریق منابع 
سرشار مالی از سوی دولت، جواب لازم از بازار گرفته نشد و عملا در حال تکرار تجربه ناموفق گذشته هستیم. وی با بیان اینکه 
آماری از میزان تزریق دولت در دسترس نیست، گفت: آنطور که صحبت به میان آمده، از منابع صندوق توسعه ملی رقم قابل 
توجهی به بازار تزریق ش��د، اما متأس��فانه اثربخش��ی لازم را نداش��ت. آقابزرگی معتقد است زمانی مصوبات شورای عالی بورس 
می تواند واکنش مثبتی از بازار بگیرد که نرخ بدون پش��توانه و پایه و اس��اس به س��مت پایین نزول کرده باش��د، در حالی که هم 
اکنون متوسط پی به ای بازار سرمایه ۲۳ است و باید باز هم اصلاح شود تا بازار به روند طبیعی خود برگردد؛ اما اگر بخواهیم 
مصنوعی از اصلاح بازار جلوگیری کنیم، کاری از پیش نخواهیم برد. دولت می خواهد همه را بسیج کند تا از حرکت طبیعی 
ش��اخص جلوگیری کند؛ در حالی که این موضوع باعث س��لب اعتماد عمومی و کاهش نقدش��وندگی بازار می ش��ود. وی افزود: 
متوس��ط P/E باید ۱۵ باش��د؛ چراکه بر اس��اس اعلام س��ازمان بورس، کل ارزش بازار سرمایه ایران ۴،۹۰۰ هزار میلیارد تومان 
و کل پیش بینی درآمد سهم در کلیه صنایع و شرکت های بورسی ۲۰۱ هزار میلیارد تومان است؛ پس متوسط پی به ای ۲۳ 
بالا اس��ت و اگر بخواهیم بر اس��اس وضعیت گذش��ته بازار به رقم مناس��ب برس��یم، این پی به ای باید ۱۵ باشد. این تحلیلگر بازار 
س��رمایه معتقد اس��ت که دولت و مس��ئولان اقتصادی در مقاطعی باعث رش��د ش��دید شاخص شدند و کمک کردند شاخص، 
حبابی رشد کرد؛ اما درست در زمانی که باید عرضه صورت می گرفت، دست از عرضه های اولیه سهام کشیدند و قیمت ها به 
ط��ور فزاین��ده ای افزای��ش یاف��ت؛ ام��ا هم اکنون این روند در حال اصلاح اس��ت و باز هم با تصمیمات غلط در حال ضربه زدن به 
بازار هستند. آقابزرگی گفت: دولت می خواهد همه را بسیج کند تا از حرکت طبیعی شاخص جلوگیری کند؛ در حالی که این 

موضوع باعث سلب اعتماد عمومی و کاهش نقدشوندگی بازار می شود.


	1
	2
	3
	4
	5
	6
	7
	8

